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GLASILO DELOVNIH KOLEKTIVOV TOVARN CELULOZE, PAPIRJA IN KARTONA VEVČE-MEDVODE IN KOLlCEVO
_____________________ -_______________ - . . _______________________________________

S sej DS in DO
VEVČE, NOVEMBRA — Uprav

ni odbor je obravnaval in 
sprejel predlog o reorganizaciji 
avtopanka. Po novi organizaciji 
bo imel vso prevozno dispečar- 
sko službo nabavni oddelek. De
lovno imesto sedanjega vodje 
voznega parka bo v nabavnem 
oddelku. K oddelku bodo spada
li še 3 šoferji tovornih avtomo
bilov, 3 traktoristi in en šofer 
osebnega avtomobila. Delovno 
mesto avtomehanika pa bo spa
dalo k oddelku za vzdrževanje.

Na sestanku UO vPapirlesa« 
je bil izvoljen za novega pred
sednika tovariš Kosel Stane, di
rektor Tovarne papirja v Ra
dečah. Ugotovljeno je bilo, da 
bo prihodnje leto primanjkovalo 
okoli 14.000 ton celuloze, ki jo 
bo treba dobiti iz drugih repu
blik oz. iz uvoza.

Po dolgem zavlačevanju smo 
dobili od JŽ dovoljenje za pre
voz celuloze po železnici iz 
Medvod. V bodoče bo treba ta 
prevoz preusmeriti v prevoz s 
kamioni, ki je po izračunu ve
liko ekonomičnejši.

Na 6. redni seji UO so raz
pravljali o programu proizvod
nje papirja iza leto 1965. Od 
skupne količine bomo napravili 
670/0 brezlesnih papirjev in 33 % 
srednjefinih. Od vsega tega pred
videvajo 740/o za domači trg in 
26 % za izvoz.

V planirani proizvodnji za do
mači trg je največ ofsetnih pa
pirjev, sledijo papirji za umetni 
tisk, pisalni papirji in pa brez
lesni tiskovni. Od srednjefinih 
bomo izdelali največ tiskovnih in 
pisalnih. V manjših količinah pa 
tudi ostale grafične papirje.

Glede prodajnega plana za le
to 1965 je bilo rečeno, naj bi se 
v bodoče orientirali za speciali
ziran asortiment papirjev. Pri 
prodaji papirjev naj prevladuje
jo komercialni vidiki, ki naj pr
venstveno temeljijo na perspek- 
tLvi;. tj. upoštevati našo speciali
zacijo, stopnjevanje kvalitet 
vseh naših produktov in izagoto- 
viti plasma. Zaradi težav pri in
vesticijah naj bi grafičarji po
magala doseči rekonstrukcijo 
Medvod im pozneje tudi Vevč.

Hitreje bo treba pospeševati 
začetno sodobno embaliran je in 
Pri tem uporabljati palete, zvit
ke in pri določenih vrstah em
balažo iz valovite lepenke.

UO je odobril potovanje ko
mercialnega direktorja tovariša 
Draga Marolta v Pakistan (Ka
rači) na industrijsko razstavo in 
tovarišu Marjanu Pavšiču, refe
rentu za instmmentacijo v Za
hodno Nemčijo na tečaj za 
Upravljanje s kontrolnimi in
strumenti v proizvodnji papirja. 
Tečaj prireja vsako leto tvrdka 
frieske & Hdpfner. Tečaj bo tra
jal teden dni.

Sklenjeno je bilo, da bodo tu
di letos nagrajeni z ročnimi ura
mi in drugimi priznanji vsi tisti 
delavci, ki imajo 18 let nepreki- 
ojene delovne dobe v podjetju.

V zvezi iz regresiranjem dopu
sta članom kolektiva je UO skle- 
ml. naj se napravi pregled nad 
'joristniki dopusta v počitniških 
'domovih, nakar bodo lahko raz
pravljali o dodelitvi regresa v 
Prihodnjem letu.

Uspešno poslovanje
KOLIČEVO, NOVEMBRA - 

Na 5. zasedanju, ki je bilo 4. no
vembra, je delavski svet našega 
podjetja obravnaval poslovanje 
v prvih devetih mesecih letošnje
ga leta. V poročilu glavnega ra
čunovodje tov. Sandija Rihtarja 
je bilo ugotovljeno, da smo v 
tem obdobju dosegli dobre fi
nančne in proizvodne rezultate.

Kljub povečanemu številu za
poslenih — v primerjavi s po
prečjem lanskega leta, se je šte
vilo zaposlenih v letošnjem letu 
povečalo za .1'1 “/o — sc je zaradi 
prehoda na 42-unni delovni ted
nik in zaradi zmanjšanja nadur 
število izvršenih ur znižalo za 
7.6 %>. Čeprav se je tako število 
ur zmanjšalo (poprečno za 54 ur 
na posameznika, smo povečali 
količino blagovne proizvodnje za 
6,2;°/o v primerjavi z istim obdob
jem lanskega leta. Istočasno se 
je povečala tudi proizvodnja na 
izvršeno uro za 14.9 °/o. Ob upo
števanju dejstva, da smo pove
čali izvoz za 29,7 Vo, so naši re
zultati še boljši.

Celotni dohodek po fakturira
ni realizaciji se je v letošnjem 
letu povečal za 5.6 °/o od celot
nega dohodka po fakturirani re
alizaciji istega obdobja v lan
skem letu. Prodaja na domačem 
tržišču se je povečala za 2.4 °/o, 
prodaja za izvoz pa za 29,7%. 
Od skupne realizacije odpade na 
prodajo v državi 85,5 %, na pro
dajo v izvoz pa 12,8 %. Iz tega 
lahko opazimo, da se je prodaja 
na domačem trgu le malo pove
čala, močno pa smo povečali iz
voz.

Poslovni stroški so se povečali 
le za 4,5 %, čeprav so se stroški za 
material in za investicijsko vzdr
ževanje povečali. Vzrok je v tem, 
da so se drugi materialni izdatki 
znižali (obresti od kreditov, raz
ni prispevki, prometni davek itd). 
Zaradi tega se je povečal tudi 
dohodek za 6,8%, kar je nekai 
več, kot se je povečal celotni do
hodek.

Čisti dohodek se je povečal v 
primerjavi s poprečkom v lan
skem letu za 18,2%, kar je pre
cej več kot celotni dohodek in 
dohodek. Vzrok temu povečanju 
je deloma v povečani realizaciji, 
v zmanjšanju poslovnih stroš
kov in s tem v zvezi v poveča
nem dohodku, največ pa v uki
nitvi prispevka od izrednega do
hodka (skupno znaša to 11,4%).

Delitev čistega dohodka od 
fakturirane realizacije je znašala 
v lanskem letu 6,1,1% za osebne

ČLANI KOLEKTIVA 
IZ VEVČ!

Od 25. 12. do 50. 12. 1964 
bo Rdeči križ občine 
Ljubljana-Moste-Polje 

organiziral 
krvodajalsko akcijo.

DARUJTE SVOJO KRI!

dohodke in 38,9% za sklade. V 
istem obdobju letošnjega leta je 
znašala delitev čistega dohodka 
65,7 % za osebne dohodke in 
54,5% za sklade. Do tega je pri
šlo zaradi povečanega števila 
zaposlenih, povečanja življenj
skih stroškov in povečanja pro
duktivnosti. Čisti dohodek na
menjen za osebne dohodke, se je 
tako povečal za 274 %.

Po sprejemu novega pravilnika 
o razdeljevanju osebnih dohod
kov so poprečni osebni dohodki 
v drugem polletju letošnjega 
leta narasli tako, da je znašal 
popreomi mesečni neto osebni do
hodek na zaposlenega za 182 ur 
v sept. 59.144 din. Poprečje neto 
mesečnega osebnega dohodka je 
v prvih devetih mes. letošnjega 
leta znašalo na zaposlenega ža 
182 ur mesečno 48.225 din, v istem 
razdobju lanskega leta pa ob 
208 urah 40.086 din. Porast oseb
nega dohodka na zaposlenega 
znaša torej 20,3 %

(Nadaljevanje na 2. .str.)

Ob velikem prazniku — 29. novembru 
čestitamo vsem članom kolektivov, 
njihovim svojcem in sodelavcem!

Samoupravni organi vseh treh 
delovnih kolektivov 

in uredništvo »NAŠEGA DELA«

Investicijsko poslovanje ne teče prav...
VEVČE, NOVEMBRA — Na 

zadnji seji DS podjetja dne 50. 
10. 1964, je ob pregledu periodič
nega obračuna za obdobje 9 me
secev 1964 bila izrečena huda 
kritika na račun tako planira
nja kot izkoriščanja sredstev za 
investicijsko vzdrževanje osnov
nih sredstev. V EE Vevče je bi
lo porabljenih več sredstev za 
40 milijonov, V PE Medvode pa 
kar 56 milijonov več kot je pred
videno. Res je, da imamo ogrom
no zastarelih naprav, da jih je 
treba izboljšati, obnoviti in je 
tudi res, da se cene reprodukcij
skemu materialu dvigajo. Toda 
način, kako se sredstva za in
vesticijsko vzdrževanje uporab
ljajo, nikakor ni v redu in to 
je osnovni vzrok za hude pre
koračitve.

V začetku leta zbirajo stro
kovni delavci podatke iz eko
nomskih enot, kaj vse bi bilo 
treba obnoviti ali izboljšati, nato 
izdelajo navidez soliden plan v 
okviru predvidenih sredstev (tj. 
za letošnje leto 3,5% od nabavne 
vrednosti osnovnih sredstev). 
Med letom ugotavljamo, da ne
katerih pozicij ni mogoče reali
zirati povsem, nekatere postav
ke smo planirali prenizko in se 
med letom prikazujejo znatne 
prekoračitve in kar je najhuje, 
med letom nastajajo čisto novi 
zahtevki s pavšalno ugotovitvijo, 
da nabava raznih nadomestnih 
delov, ki niso v planu, lahko za
gotavlja nemoteno proizvodnjo 
oz. bo proizvodnja ogrožena, če 
teh nadoknadnih zahtevkov ne 
bi upoštevali.

Komisija za nabavo in odpis 
osnovnih sredstev, ki naj bi pre
verjala upravičenost zamenjave 
in nabave novih osnovnih sred
stev, samo avtomatično prenaša 
želje posameznih strokovnih vo
dij ali morda EE. Te želje niso 
dokumentirane niti s cenami na
bave niti dokumentirane glede 
nujnosti in učinka, niti s pred
logom, iz katere pozicije naj bi 
se financiralo, kot da so sred
stva za investicijsko vzdrževa
nje malha brez dna.

Poročilo predsednika komisi
je na sejali DS izzveni avtoma

tično, kot da ne bi šlo za mili
jone, tj. najbolj dragocene mili
jone, ki zagotavljajo podjetju, 
da po svoji moči kolikor toliko 
sledi napredku tehnike. Tak av
tomatizem seveda dedujemo iz 
prejšnjih let, ko je bilo sredstev 
dovolj, pa strokovnega kadra ni 
bilo v tolikšni meri, da bi ta 
sredstva lahko izdatno izkoristili 
in bi skoraj lahko ugotovili, da 
so letošnje prekoračitve posle
dica prevelike ambicioznosti mla
dih inženirjev in tehnikov in po 
drugi strani zastarelega načina 
obravnavanja in dovoljevanja 
izkoriščenja sredstev, pa tudi 
premajhne orientacije, kaj zmo
remo in kaj se splača vlagati v 
nekatera zastarela sredstva, če 
istočasno z največjim trudom 
zbiramo sredstva za moderniza
cijo proizvodnje kot celote.

Kaj bi bilo treba ukreniti za 
racionalnejše izkoriščanje sred
stev za investicijsko vzdrževa
nje? Predvsem je v zadnjem 
trimesečju letošnjega leta naj
primernejši čas, da zberemo vse 
potrebe in želje ekonomskih 
enot po novih delovnih sredstvih, 
ki bi zagotovila kvalitetnejšo in 
večjo proizvodnjo. Strokovni ka
dri bi morali te zahtevke v naj
krajšem času opremiti s potreb
no dokumentacijo glede stroškov, 
termina in učinka vgraditve. Ko
misija za nabavo in odpis osnov
nih sredstev pa bi morala z 
največjo natančnostjo proučiti 
upravičenost in prioriteto posa- 
meznih nabav in vzdrževalnih 
del, ter šele na osnovi tega izde
lati plan za prihodnje leto, ter 
ga pozneje med letom izvajati 
ob skrbi za vsak dinar. Gotovo 
bo sredstev mnogo premalo za 
vse tisto, kar bi bilo nujno in 
kar bi radi. Naknadne zahtevke 
pa bi morali priznavati le v 
skrajno resnih primerih in pri

tem seveda določiti vire finan
ciranja, bodisi na račun zmanj
šanja drugih del ali pa na ra
čun odprodaje osnovnih sredstev.

Delavski svet je na zadnji seji 
na osnovi takih ugotovitev za
vrnil vse predloge za nabavo 
osnovnih sredstev, z izjemo pred
loga EE energijski oddelek za 
nabavo dvotarifnih števcev, ki 
je vseboval točno ceno nabave in 
izračun gospodarskega učinka 
vgraditve teh števcev. Ob tem 
je prišlo na zadnjem DS na dan, 
da se je pred časom nabavljalo 
viličarje, s katerimi so zelo sla
bo ravnali, kompresor, ki je pre
močan za naše potrebe in je po
kvarjen, transportni trak, ki pol 
leta ni bil uporaben, čemur je 
sledila ugotovitev, da bi se na
šlo v preteklih letih še kaj po
dobnega. Po drugi strani pa je 
bilo veliko govora o uvajanju 
paletizacije v obeh poslovnih 
enotah. Razprava je pokazala, 
da prinašajo začetki paletizaci
je dobre rezultate in bo končna 
izvedba paletizacije ne samo po
cenila transport, temveč povzro
čila reorganizacijo dela v dode
lavnih oddelkih in zunanjem 
transportu v Vevčah, v Medvo
dah pa močno olajšala velike fi
zične napore. Naš notranji trans
port je neverjetno zastarel in 
ga bo paletizacija povsem mo
dernizirala, zaradi česar je pla
niranje sredstev v prihodnjem 
letu v smeri paletizacije priori
tetno.

Prepričani smo, da je prav raz
prava na tej seji DS uvod v po
vsem drugačno skrb za sredstva 
za redno vzdrževanje in sredstva 
za investicijsko vzdrževanje in 
za same nove investicije. K uva
janju reda v tem pogledu pa naj
več pripomorejo DS ekonomskih 
enot, zlasti oni iz osnovne pro
izvodnje.

UDELEŽUJTE SE SEMINARJA 
O SAMOUPRAVLJANJU!
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POROČILO O PROIZVODNJI ZA MESEC OKTOBER 
PAPIRNICA KOLIČEVO

Bruto proizvodnja
Plan za 
oktober

8 °/o
Doseženo 
v oktobru 

<7o
Kumulativa 

letna %

Papirni stroj I . . . . . . 100 115,9 84.1
Papirni stroj 11 . . . . . . 100 102,0 90,0
Kartonski stroj I . . . . . 100 97,5 81.8
Kartonski stroj II . . . . . 100 95,3 80.6
Lepenčni stroji . . . . . . 100 100.4 72,6
Skupaj .................... . . . 100 97,5 82,2

Neto proizvodnja
1/12

letnega
plana

Papirni stroj I . . . . . . 100 63,8 83.8
Papirni stroj 11 . . . . . . 100 123,4 85,4
Kartonski stroj I . . . . . 100 161.1 85,6
Kartonski stroj II . . . . . 100 100.5 83,5
Lepenčni stroji . . . . . . 100 117,8 87,2
Skupaj .................... . . . 100 107,1 84,6

Papir.............................. . . . 100 119,6 81,3
Karton......................... . . . 100 104,1 85,2
Lepenka .......................... ... 100 114,2 84,6
Skupaj .................... . . . 100 107,1 84,6

Proizvodna v preteklem mesecu poteka normalno, kar 
je razvidno iz prikazanih tabel o doseženi in planirani bruto 
in neto proizvodnji na posameznih strojih.

Iz pregleda je razvidno, da smo planirano bruto proizvod
njo v desetih mesecih dosegli z 82.2 °/o, kar je za 1.1 "/o nižje, 
kakor smo s planom predvidevali. Desetmesečni plan neto 
proizvodnje pa smo presegli z 1.3 “/o.

Z operativnim planom predvidene bruto proizvodnje kar
tona v preteklem mesecu nismo dosegli zaradi neplaniranih 
menjav proizvodnega programa in s tem v zvezi povečanega 
števila zastojev.

GIBANJE PROIZVODNJE V MESECU OKTOBRU 
VEVČE—MEDVODE

Papir . .
Celuloza . 
Pinotan . 
Lesovina .

Plan

100
100
100
100

Doseženo

122.7 
93.6

104.8 
94.0

Neto proizvodnja papirja je v mesecu oktobru dosegla 
rekord. Pozitivne razloge za ta uspeh iščemo lahko v ugodnem 
proizvodnem programu na papirnih strojih (razen na PS 11, 
ki je imel veliko menjav vnosov), razmeroma nizkih zastojih, 
del proizvodnje pa smo črpali iz zaloge nedovršenih proizvo
dov, ki se je konec meseca oktobra občutno znižala. To zniža
nje zalog je omogočila uvedba dvoizmenskega delovnega časa 
v ročni dodelavi.

Tudi proizvodnja lesovine je bila zadovoljiva, ker so se 
nekoliko uredile energetske razmere.

Proizvodnja celuloze v obratu Medvode pa ni dosegla 
planirane višine, ker je prišlo do nepričakovane okvare enega 
izmed kuhalnikov, katerega popravilo pa je trajalo ca. 3 tedne.

Stopnja izkoriščanja osnovnih proizvodnih zmogljivosti:

PE Vevče 
PE Medvode

I.—IX. 1964

. 87,8

. 93,1

Oktober
1964

92.7
80,2

Stopnja izkoriščanja proizvodnih zmogljivosti v obratu 
Medvode je zelo padla že iz zgoraj navedenega razloga, to je 
okvare kuhalnika.

K0UČCV0 v diagramih
H F no PROUVODA/JA 

S M (/P A/A

Problem skladiščnega prostora in skladiščenje 
surovin v papirnici Količevo

KOLIČEVO, NOVEMBRA —
Papirnica Količevo potrebuje 

za svojo proizvodnjo papirja ze
lo široko surovinsko bazo in s tem 
v zvezi nastane nov problem, 
kakšen naj bo način skladiščenja 
teh surovin in maksimalna izra
ba skladiščnih kapacitet. Dnevna 
nabava surovin presega 200 ton. 
Od tega je okoli 120 ton premo
ga, kar pa bi spet zahtevalo po
sebno analizo. Zato se bom ome
jil le na surovine, ki so potreb
ne za neposredno proizvodnjo, 
tj. na celulozo in lesovino.

Trenutno stanje je takole: Kar 
imamo celuloze, se nahaja v skla
diščih več ali manj zaščitena od 
zunanjih klimatskih faktorjev. 
Drugače pa je z lesovino, ki je 
vsa na prostem. Po podatkih na
bave je poprečno v tovarniških 
prostorih okoli 600 ton lesovine.

Kje vse se nahaja ta lesovina: 
za lopo 5, 6 in za lopo 7, ob lopi 
2 ter na prostoru pred KS II. Niti 
en del te lesovine ni zaščiten od 
vremenskih faktorjev. V prejš
njem deževju, ki je trajalo sko
raj 14 dni, smo izbrali določen 
vzorec iz te lesovine in na pod
lagi laboratorijske analize ugo
tovili, da se:

1. poslabša mletje;
2. zmanjša grama tura;
3. pade utržna dolžina in utrž- 

na razteznost;
4. zniža se tlačna odpornost in 

raztržna odpornost.
Splošna ocena laboratorijske 

analize pa je bila, da je lesovina, 
ki je bila izpostavljena prej na
vedenim klimatskim faktorjem, 
precej plesniva in 10 do 15 °/o 
slabša v mehanskih lastnostih, 
kot se to zahteva od normalne 
lesovine.

Kakšen vpliv pa ima to na pro
izvodnjo papirja?

Kvalitetni razpon je zelo velik. 
Glede na to, da iz lesovine, kr 
ustreza normalnim pogojem, lah
ko delamo različne papirje za 
izvoz, torej papirje najboljše 
kvalitete. Nato preidemo na del
no plesnivo lesovino, ki je še 
vedno primerna za izvoz (pres- 
sing) ter končno na lesovino, ki 
je do 15°/o izgubila na mehan
skih lastnostih in ki je primerna 
le za izdelavo manjvrednih pa
pirjev za domači trg.

Na to bo morda nekdo odgovo
ril, da pri našem sistemu lahko 
prodamo vse, kar ,proizvedemo, 
in to vedno po isti ceni, ne glede 
na kvalitetno razliko. Res to

drži, ker so cene določene. Gle
de na to, da pa je kupcev na tr
žišču papirja toliko, da so naše 
zaloge vedno minimalne (eno
dnevne), ta razlika nima nobe
nega vpliva na naš dohodek. Kot 
protitrditev prejšnji, pa bi po
stavil naslednje: kakšno pa bi 
bilo stanje, če se cene papirja 
na tržišču sprostijo in se formi
rajo prosto, glede na ponudbo in 
popraševanje? V tem primeru pa 
bi prav gotovo igrala kvaliteta 
veliko vlogo, ker bi za slabšo 
kvaliteto cene gotovo odstopale 
navzdol.

S tem v zvezi bi se povrnil na 
skladiščenje surovin. Logična u- 
gotovitev gornjih izvajanj je 
prav gotovo ta, da je skladiščenje 
na prostem neprimerno. Del le
sovine, ki je na prostem, se na
haja na paletah, kot je bila pri
pravljena iza transport s slonč
kom, vendar pa je za ponoven 
transport neprimerna, ker je ali 
previsoko naložena ali pa ni sta
bilna. S smotrnim nalaganjem 
pred transportom pa bi odpadla 
faza ponovnega nakladanja.

Kakšna je razpoložljiva kapa
citeta naših skladišč? Zgrajena 
skladišča bi lahko sprejela pre
ko 2.000 ton surovin, vendar pa 
niso izkoriščena niti 50%). Tre
nutno se v skladiščih nahaja le 
celuloza, ki je na skladiščenje 
prepeljana s slončkom in nato 
ročno razložena, vendar zelo rie- 
sistematsko in vse prek nameta
na. Pred prevozom v predelavo 
je potrebno ponovno nakladanje. 
Glede na to, da razpolagamo s 
skladiščnimi prostori, bi bilo po
trebno urediti naslednje:

1. lesovino, ki jo pripeljejo z 
vagoni, bi bilo takoj potrebno 
preložiti na palete, in to do viši
ne 1,5 metra, ki bi bila takoj pri
merna za transport v skladišče 
in nato brez ponovnega naklada
nja za ponoven transport v pre
delavo. Transport naj bi se vršil 
samo s slončkom:

2. preurediti skladišča za ome
njene potrebe. Hodniki so neren
tabilni, ker so preširoki in za
vzemajo prevelik prostor, ki bi 
se lahko izkoristil za skladišče
nje. Dohodi pa bi se uredili ob 
straneh v taki širini, da bi imel 
slonček dohod po celi dolžini. V 
prostor naj bi nakladali v dveh 
etapah, saj je nakladalna višina 
naših skladišč 3,70 m. Vse suro
vine pa bi bile na paletah in bi 
tako bilo samo enkratno nakla
danje.

Okvara L kuhalnika 
v PE Celuloza - Medvode

MEDVODE, NOVEMBRA — 
Dne 7. X. 1964 se je pokazala na 
I. kuhalniku težja okvara. Iz če
pa kuhalnika je tik ob pestu za
čela v močnem curku pihati pa
ra. Kasnejša preiskava je poka
zala, da je iz do sedaj še ne 
povsem raziskanih vzrokov po
čila jeklena kislinoodporna pu- 
ša za uvajanje pare skozi čep 
kuhalnika, tako da je imela ku- 
halna kislina prost dostop do če
pa kuhalnika, ki je iz jeklene 
litine in proti kislini ni odporen. 
Trajno učinkovanje kuhal ne ki
sline na čep kuhalnika je čep 
na mestu blizu razpoke v puši 
tako izvotlilo, da ga je para pre
bila. V celoti je nastala v čepu 
kaverna z volumnom okrog 
32 dm3. Cep so .popravili na kra
ju samem; delo je trajalo do 29. 
X. 1964. Pri popravilu so sode
lovale domače vzdrževalne de
lavnice, Metalna Maribor in Za
vod za varjenje SRS Ljubljana. 
Domače delavnice so izvedle

odranje, vsa dviganja, demonta- 
žo in montažo čepa, zamenjavo 
kislinoodpornih puš ter obzida- 
vo. Metalna je izvedla razkovi- 
čenje in ponovno kovičenje čepa 
na plašč kuhalnika, Zavod za 
varjenje pa zavarjanje nastale 
kaverne ter ultrazvočno in ra
diološko (kobalt 60) kontrolo po
pravljenega dela čepa.

Popravljenega čepa oziroma 
popravljenih površin nismo ob
delali, ker taka obdelava zaradi 
delno spremenjene konstrukcije 
tesnjenja kuhalnika ni bila po
trebna. Cas popravila se je za
radi tega zelo skrajšal.

Okvare take vrste in takega 
obsega pričajo o izrabljenosti in 
nesodobnosti obstoječih tehnolo
ških naprav v kuhariji, kajti ni 
rečeno, da je bila ta okvara 
zadnja te vrste, ker so kislino- 
odporne puše izredno težko do
stopne in za kontrolo skoraj 
neprimerne.

Janez Primožič

PAPIRNICA
KOLIČEVO
V
DIAGRAMIH

POSTANITE KRVODAJALCI!
. ■ S SVOJO KRVJO REŠUJETE ŽIVLJENJA!

Ce bi preuredili skladišča na 
ta način, bi dobili precej več 
prostora, olajšal bi se transport, 
saj bi odpadle vmesne faze pre
kladanja. lesovina pa bi ostala 
nepoškodovana in n rime rn a za 
izdelavo vseh vrst papirja.

S tem bi dosegli:
1. surovine bi bile zaščitene in 

ne bi bile na voljo mehanskim 
spremembam;

2. skladiščne kapacitete bi res 
služile svojemu namenu in bi 
tudi v konicah lahko sprejele 
vse pripeljane zaloge s tem, da 
bi prostor racionalno izkoristili;

3. poenostavil bi se transport, 
ki bi se omejil izključno le na 
slončka;

4. izgube na lesovini (odpadki, 
razmočena lesovina, ki ostane na 
cementni podlagi) bi bile mini
malne;

5. v zimskem času se prav go
tovo ne bi več dogajalo, da bi 
morali lesovino razbijati s kram
pi.

Strošek, ki bi bil potreben, da 
bi navedeno realizirali, bi bil 
precejšen, vendar pa v primeri 
s koristjo, ki bi jo imeli od tega. 
gre za zelo rentabilno investicijo.

ER

Uspešno sodelovanje
(Nadaljevanje s 1. strani)

V diskusiji, ki je sledila po
danemu poročilu, so ugotovili, 
da smo pri uvedbi 42-urnega de
lovnega tednika presegli plan 
zaposlenih, glede na predvide
vanja v elaboratu za 20 ljudi. 
Ker postaja živo delo iz dneva 
v dan dražje, je treba vprašanju 
števila zaposlenih posvetiti več
jo pozornost. Delavski svet je s 
tem v zvezi dal strokovnemu ko
legiju nalogo, da prouči organi
zacijo predvsem na tistih me
stih, kjer je prišlo do prekora
čenja planirane zaposlitve, da 
potem na podlagi tako dobljene 
analize izdela plan kadrov, ga 
da nato v potrditev delavskemu 
svetu, ter da istočasno predlaga 
delavskemu svetu najboljše re
šitve v zvezi s kadri.

V nadaljnjem toku razprave se 
je izkristaliziralo mnenje, da je 
treba posvetiti več časa odkri
vanju notranjih rezerv, predvsem 
v možnostih povečanja časa 
obratovanja (manj zastojev, bolj
ša organizacija remontnih del 
itd.), zmanjšati količino izmeta, 
izboljševati organizacijo dela itd.. 
istočasno pa ukrepati pri pri
stojnih republiških in zveznih 
organih, da nam dovolijo ustrez
ne ukrepe, oz. znižajo dajatve, 
ker so se naše surovine (premog, 
celuloza, lesovina) ter električna 
energija podražile.

Po končani razpravi je delav
ski svet potrdil periodični obra
čun za prvih devet mesecev le
tošnjega leta in sprejel sklep o 
delitvi celotnega dohodka po pla
čani realizaciji. Istočasno je de
lavski svet tudi potrdil izvršeni 
popis v restavraciji Papirnice 
Količevo in potrdil poriodieni 
obračun restavracije za prvih 
devet mesecev letošnjega leta.

V nadaljnjem delu je delavski 
svet imenoval centralno popisno 
komisijo, in podkomisijo za po
pis vseh sredstev in virov v Pa
pirnici Količevo na dan 51. 12. 
1964. Komisije so dolžne do do
ločenega roka opraviti vsa dela, 
za katera so bile imenovane.

V 4. točki dnevnega reda je 
delavski svet razpravljal o poro
čilu v zvezi z delom upravnega 
odbora, ki ga je podal predsed
nik ing. Niko Belšak. Potrdil je 
sklepe upravnega odbora:

Odobrijo se stroški cepljenja 
proti gripi vseh naših članov ko
lektiva, člani kolektiva pa se 
cepljenja morajo udeležiti;

potrdijo se norme v zvezi z de
lom tračne žage;

dopolni se pravilnik o delitvi 
osebnih dohodkov z določili, ki 
se nanašajo na ločeno življenje 
od družine;

sprememi se pravilnik o delitvi 
osebnih dohodkov glede nadome
ščanja. ES



St. 11 — 25. novembra 1964 »NASE DELO« Stran 3

Ali nas je res preveč?
KOLIČEVO, NOVEMBRA —

Delavski svet je na svoji seji 
dne 4. nov. t. 1. obravnaval po
slovno poročilo za 9 mesecev le
tošnjega leta in med drugim ugo
tovil, da se je število zaposlenih 
v zadnjih mesecih nenormalno 
povečalo, zlasti če primerjamo 
stanje zaposlenih konec septem- 
l>ra s predvidevanji dokumenta
cije za uvedbo skrajšanega de
lovnega tedna. Elaborat za uved
bo skrajšanega delovnega tedna 
namreč predvideva, da bo za 
normalni potek proizvodnje po
trebno 73? zaposlenih delavcev, 
mi pa smo jih imeli konec sep
tembra 746 oziroma konec okto
bra že skoraj 750. Ob takem sta
nju je zaskrbljenost delavskega 
sveta povsem upravičena, ker je 
v nevarnosti uspeh poslovanja, 
zlasti pa produktivnosti dela, ki 
ga pri nas ugotavljamo na podla
gi opravljenih ur in nadur. Pri 
obravnavanju tega problema smo 
slišali tudi nekatere očitke na 
račun kadrovskega oddelka, češ 
da ne vodi politike zaposlovanja 
v skladu z elaboratom in da ne
smotrno zaposluje ljudi. Kaj se 
je pravzaprav zgodilo in kje so 
vzroki za povečanje števila za
poslenih? Ali nas je res preveč?

Kratke, hitro narejene analize, 
kažejo naslednjo podobo. Ela
borat za uvedbo skrajšanega de
lovnega tedna je predvidel, da 
bo v-sak zaposleni opravil popreč
no 157 efektivnih ur in 5 nadur 
na mesec. Dejansko pa je vsak 
zaposleni v prvih 9 mesecih le
tošnjega leta opravil 158 rednih 
ur in 2,7 nadur na mesec. Zaradi 
poostrenih ukrepov upravnih or
ganov proti opravljanju nadur 
so se le-te zmanjšale skoraj za 
polovico od predvidenih. Glede 
na število zaposlenih bi po pred
videvanjih elaborata v prvih 9 
mesecih letošnjega leta morali 
Opraviti 52.625 nadur, dejansko 
srno jih pa opravili 17.786. V raz
liki 14.859 predvidenih a ne
opravljenih nadur se skriva po
večano število zaposlenih za 10 
ljudi na mesec, ki so opravili 
poprečno 158 efektivnih ur. To
rej eden od vzrokov za poveča
nje števila zaposlenih je ravno 
v politiki zmanjševanje nadur
nega dela, ki je prišlo do izraza 
zlasti v zadnjih mesecih.

Drugi vzrok za povečanje za
poslenih je prizadevanje za bolj 
intenzivno izkoriščanje dopustov 
in to zopet v zadnjih mesecih 
obravnavanega obdobja. Glede 
izrabe dopustov je znano, da za
posleni gredo neradi na dopust v 
prvih mesecih, temveč raje v po
letnih ali jesenskih mesecih. Ta 
težnja zaposlenih je razumljiva, 
vprašanje pa je, če je to tudi za 
proizvodnjo dobro, oziroma lah
ko z gotovostjo rečemo, da to 
vnaša motnje v normalni potek 
proizvodnje. Če dodamo, da so 
nekatere enote imele neizrablje
ne dopuste iz lanskega leta, ki 
so ga izkoristile v prvih mesecih 
letošnjega leta, potem nam je 
jasno, da smo poletje dočakali z 
zelo malo že izkoriščenimi do
pusti. Težnja, da dopuste prihra
nimo za poletne in jesenske me
sece, nam vsako leto dela izred
ne težave. Vsako leto ob kon
cu leta se znajdemo pred proble
mom, da podaljšujemo izkorišča
nja dopustov v naslednje leto, 
Pri čemer zaviramo uporabnost 
dopustov tekočega leta. Če je to 
J dobi investicijske graditve bi
lo do neke mere nujno, pa v se
danji situaciji ni opravičeno. O 
tem je tudi delavski svet že spre
jel sklep, da se dopusti ne smejo 
'Prenašati v naslednje leto. Da 
ni ta sklep uveljavili, je bilo 
nujno pospešiti izkoriščanje do
pustov bolj, kot je normalno, po
sledica pa je bilo povečano šte
vilo zaposlenih. V prvih poletnih 
mesecih smo ta problem reševa
li z zaposlovanjem dijakov med 
Počitnicami, po njihovem odho
du pa smo morali zaposliti red
ne delavce, če smo hoteli injen- 
zivnost izkoriščanja dopustov 
Zadržati na zadovoljivi ravni. 
Kljub vsem tem prizadevanjem 
se bomo verjetno tudi letos ob 
koncu leta srečali s problemom 
neizrabljenih dopustov, zlasti v 
proizvodnji papirja in kartona.

Tretji vzrok pa je po mojem 
mišljenju nezadostno uvajanje 
in nepravilno izkoriščanje že 
uvedene mehanizacije, zlasti na 
transportu. Elaborat za skrajša
nje delovnega časa namreč pred
videva, da bomo ob uvedbi me
hanizacije za vsa transportna de
la potrebovali 47 ljudi, dejansko 
pa jih na transportu dela okrog 
60. Čeprav smo za spravljanje 
transportnih del nabavili nekaj 
viličarjev, se zaradi tega ni 
zmanjšalo število zaposlenih. Me
rodajni za organizacijo dela bi 
lahko kaj več povedali o tem. Za
nimivo pa je, da kadrovski odde
lek še naprej dobiva zahteve za 
zaposlovanje novih delavcev na 
transportu. Podobno je tudi s 
kalorično centralo.

Naslednji vzrok je v nenor
malno povečanem bolniškem sta- 
ležu, zlasti v tretjem kvartalu. 
V tem, ko smo do junija imeli 
dnevno v bolniškem staležu 15— 
20 ljudi, se je to število v av-

Ekonomska enota

EE I. Kalorična centrala . .
EE II. Vzdrževalne delavnice .
EE III. a Proizvodnja kartona 

in papirja..............................
EE TIL b Dodelava papirja 

in kartona..............................
EE IV. Izdelava in dodelava 

lepenke...................................
EE V. Uprava in transport . .

Skupno ........................................

gustu in septembru povzpelo na 
25—50 dnevno.

To so po mojem mišljenju 
glavni vzroki, ki so privedli do 
tega, da se je število zaposlenih 
v zadnjih mesecih tako povečalo. 
To pa ne pomeni, da so ti vzroki 
že sami zase zadostno opravičilo 
za to in da se moramo z ugoto
vitvijo strinjati. Nasprotno, nuj
no bi bilo te vzroke bolj podrob
no analizirati in odpraviti tisto, 
kar se v naših pogojih da odpra
viti. Na primer z boljšo organi
zacijo dela in izrabljanjem de
lovnega časa, odpravljati nadur
no delo brez povečanja delovne 
sile. Ali pa poskusiti vsaj z del
nim planiranjem dopustov in po
dobno.

Iz dosedanjega izvajanja se 
dobi vtis, da bi nas moralo biti 
še več kot nas je, zato dajem v 
naslednjem primerjavo med 
predvidevanji elaborata za skraj
šan delovni čas in dejansko za
poslenimi po ekonomskih eno
tah:

Predvid. Dejansko Razlika
elaborata zaposl. + —

41 46 + 5
78 80 + 2

172 185 + 15

128 116 — 12

122 — 9
177 200 + 23

727 749 + 22

Manj zaposlenih v III. b eko
nomski enoti je v glavnem za
radi izvršenega normiranja in 
delno spremenjenega načina pa
kiranja, v IV. enoti pa jih je za
to manj, ker ni v celoti izpeljano 
štiriizmensko delo. Povečanja v 
V. ekonomski enoti gredo v glav
nem na račun transporta (14 več 
od predvidenih) in pa dvorišča 
(5 več od predvidenih), nekaj pa

Ekonomska enota

EE I. Kalorična centrala . .
EE II. Vzdrževalne delavnice .
EE III. a Proizvodnja kartona 

in papirja..............................
EE III. b Dodelava papirja 

in kartona..............................
EE IV. Izdelava in dodelava 

lepenke ...................................
EE V. Uprava in transport . .

Skupno ........................................

Že sam pravilnik o razdelje
vanju osebnih dohodkov daje 
možnost zaposlovanja nad pred
videnim. Zanimiva bo tudi pri
merjava med številom delovnih

tudi na račun povečanja vozni
kov viličarjev (4).

Pravilnik o razdeljevanju 
osebnih dohodkov, ki mod dru
gim določa tudi število delovnih 
mest, je delavski svet sprejel pol 
leta pozneje kot pa elaborat za 
skrajšani delovni čas. Zato bo 
zanimiva naslednja primerjava 
med njima:

Predvid. Po Razlika
elaborata pravilniku + —

. 41 47 + 6

. 78 91 + 13

. 172 172 —

. 128 125 — 5

. 151 125 — 6

. 177 195 + 18

727 753 + 26

mest, ki jih po ekonomskih eno
tah določa pravilnik o razdelje
vanju osebnih dohodkov in pa 
dejanskim številom zaposlenih, 
zato si oglejmo še to primerjavo:

Ekonomska enota Po
pravilniku Dejansko Razlika 

+ —
EE I. Kalorična centrala . . . 47 46 — i
EE II. Vzdrževalne delavnice . . 91 80 — n
EE III. a Proizvodnja kartona 

in papirja ....... . 172 185 + 13
EE III. b Dodelava papirja 

in kartona......................... 116 — 7
EE IV. a Izdelava lepenke . . . 54 54 —

EE IV. b Dodelava lepenke . . 71 68 — 3
Splošni sektor.............................. 73 + 6
Tehnični sektor......................... 12 —

Komercialni sektor.................... . 33 33 —

Transport.................................... 61 + 2
Računovodstvo......................... . 24 21 — 3

EE V. skupaj.............................. . 195 200 + 5

Vsi skupaj...................................

Iz te primerjave celo izhaja, 
da so 4 ljudje premalo. Kot je iz 
primerjav razvidno, sta elaborat 
za skrajšan delovni čas in pra
vilnik o razdeljevanju osebnih 
dohodkov neusklajena, ker je 
oba dokumenta sprejemal isti 
organ, pravilnik o razdeljevanju 
osebnega dohodka pa je poznej
šega datuma, zato smemo skle-

753 749 — 4

pati, da bolj zrcali dejanske po
trebe. Ali je to tudi v našem pri
meru res, se ne bi upal trditi.

To so v kratkem nekatera dej
stva v zvezi z zaposlovanjem 
ljudi. Ali so moja mišljenja pov
sem utemeljena, ne bi mogel tr
diti. vem pa, da hi se izplačalo 
o teh problemih več razmišljati 
in bolj dosledno reševati. M.

■A,

Še nekaj kock pred mostom in cestni tlak in most bosta gotova

Vevški železniški most končno 
spet prenovljen

VEVČE, NOVEMBRA — Od 
zadnjega večjega popravila leta 
1952 vevški most preko Ljublja
nice ni bil deležen tiste potreb
ne pozornosti, ki jo tak objekt, 
grajen iz jekla in lesa, zahteva. 
Vemo, da sta oba materiala zelo 
sprejemljiva za korozijo oz. pre- 
perevanje. Če hočemo biti dobri 
gospodarji, bi morali že nekaj 
let prej začeti s popravili. Tako 
nekako so modrovali uporabniki 
vevškega mostu, ko so videli in 
pod nogami čutili, kako zob časa 
opravlja svoje delo, tako da je 
bila vožnja po mostu in tudi že 
peš hoja preko mostu nesigurna 
in nevarna.

Brezbrižnost, ki so jo uporab
niki mostu naprtili Vevčam, pa 
je bila le navidezna, kajti po
vedati moramo, da sega datum 
prvega popravila mostu in ce
stišča nazaj v leto 1960. Na videz 
enostavno delo je postajalo iz 
dneva v dan bolj zamotano, ker 
je most sredstvo za kombiniran 
promet — železniški in cestni. 
Vedno novi cestno prometni pred
pisi. vedno večja in težja cestna 
vozila, pa vedno večji osni pri
tisk železniških lokomotiv in va
gonov zahtevajo posebno skrb 
pri vzdrževanju tovrstnih poti. 
S tem v zvezi se tudi spreminja
jo železniški predpisi, ki nava
jajo strožje kriterije tudi za in
dustrijske tire, tako da JŽ upra
vičeno zahtevajo nove adapta
cije in nadomestitve starih av
strijskih železniških sistemov z 
novimi in močnejšimi, ki naj bi 
imele daljše in močnejše tirnice, 
dopuščale večjo hitrost in zago
tavljale večjo prometno varnost.

Take in podobne razprave so 
potekale več kot tri leta na re
publiških. občinskih in drugih 
revizijskih komisijah, kjer so 
strokovnjaki dokazovali in zahte
vali taka popravila, ki ustrezajo 
statičnim računom in predpisom. 
Posebno je bilo kočljivo vpra
šanje zgraditve obrobnega mo
stu za pešce, kar je sedaj reali
zirano in so ljudje s tem prav 
zadovoljni, saj lahko varno ho
dijo preko Ljubljanice in se jim 
ni treba ozirati na promet, ki se 
odvija na mostu.

Kot je bilo tako na papirju in 
s predračuni vse urejeno, smo 
se letos lotili obnavljanja mo
stu. Podjetje JŽ za obnovo tir
nega materiala je prevzelo re
konstrukcijo vozišča. V nekaj 
dneh se je pokazalo, da je žele

zna konstrukcija v spodnjem 
nosilnem delu veliko bolj priza
deta po koroziji, kot se je pred
videvalo. Zavod za raziskavo 
materiala v Ljubljani je po pre
izkusih predpisal dodatna jekle
na ojačenja in pa tudi nekatere 
zamenjave posameznih delov, ki 
so dotrajali. Težave so bile tudi 
z nabavo hrastovih nosilcev za 
ostalo vozišče, ker je podjetje 
»Novoles« iz Novega mesta od
povedalo pogodbo o nabavi. Ta
ko smo pričeli lov za predpisa
nim hrastovim lesom po vsej 
Sloveniji in uspeli šele v Bosni. 
Ko smo poklicali železničarje, 
da bi položili nove tračnice, so 
se izgovarjali iz nujnejšim delom 
drugje, zlasti z elektrifikacijo 
gorenjske proge. Končno so tudi 
oni prišli in kar hitro položili 
nove tračnice od prehoda na se
vernem delu mostu čez most do 
kotlarne, kar znese približno 
150m dolžine. Podjetje Sloveni- 
ja-ceste je prevzelo asfaltirarfje 
mostne površine.

Istočasno s popravilom mostu 
je bilo treba urediti tudi cesti
šče, zlasti na klancu ob tirih. 
Varnost je namreč zahtevala, da 
zabranijo dotok peska ob nali
vih med tračnice, nevarne pa so 
bile tudi zmrzline v zimskem 
času. zaradi česar je že večkrat 
prišlo do izti/rjenja.

Taka je 4-1 etn a priprava in 
delo na vevškem mostu. Vsa dela 
na mostu so končana, upamo da 
bodo Vevčani in drugi zadovolj
ni z njim, saj je bilo toliko raz
prav in kritike, izgovorjenih 
brez števila vprašanj, kdaj bo 
most odprt za promet. Dokonč
nih računov še ni, po predraču
nih pa bodo stroški znašali ca. 
50 milijonov.

POSTANITE
KRVODAJALCI!

S svojo krvjo 
rešujete življenja!
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Erdgat Prrflluft Rohkofil* HD~Dampt Daljinski plin - nosilec primarne energije

1XO»rt(>i,'tS60) 9000 Hrt. 6 atu 6.7 t(H,.6*SOj tl t. 26 atu. 500 *C

*P9Ch
•Hoizo!

*Rohphonol

270 kg 
110 kg

112 kg

-+ Ammonsulfat 200 kg 
•Abwasser

Schw9felsaur« 
HS Abgase -j gowinnung *Schwefetsaurt 90 kg

Ferngas' 'tŠatu. 8 900 Nrrr* h'q i 300

Proizvodna shema generatorskega plina in stranskih produktov za 
10.000 Nm3 — Dorsten

B/ld 6
Temperatur vcrlouf im 
Druczgasericuger

Casaustritt

Go zusommensetzung

3600

CO*tt%K

2400

- OJ— Damp/ S7S Vo/ 
IVui.

Visokotlačni plinski generator 22 atm — Dorsten

KOLIČEVO, NOVEMBRA —
Želel bi napisati mekaj misli in 
zapažanj strokovnega simpozija 
o daljinskem plinu kot nosil on 
toplotne energije.

Strokovni referati in diskusi
je, ki so se vrstile v štirih dneh 
v Portorožu, naj bi dali odgovor 
ali se izplača gradnja že dolgo 
napovedane veleplinarne v Ve
lenju. Znano je, da so se zamisli 
o gradnji novega energetskega 
vira pričele že pred 15 leti. Bila 
so razna mišljenja, ena za, druga 
proti, toda odločilnega sklepa 
strokovnjaki še niso sprejeli. Ker 
pa čas teče, razvoj industrije ne 
čaka. je vsekakor čas energeti- 
čarje prehitel. Danes smo na 
zelo negativni stopnji energet
skih virov, kar ima za posledico 
ogromne izgube v neizkoriščenih 
kapacitetah naše industrije. Ne
dvomno glavni nosilec primarnih 
energetskih virov je še vedno 
premog. Gledano v svetovnem 
merilu je še vedno premog no
silec 50°/o primarne energije, v 
evropskem pa 85 “/o, kar da skle
pati, da je Evropa bogata na pre
mogu in seveda siromašna na 
ostalih nosilcih energije, kot so 
nafta in naravni plin. Pri nas je 
udeležba premoga v upadanju in 
je v minulem desetletju padla 
od 80 %> na 68°/o leta 1961.

V Sloveniji kažejo raziskave, 
da so zaloge premoga zadostne, 
saj so samo zaloge lignita v ša
leški kadunji predvidene, da izna
šajo 700 milijonov ton, od kate
rega je vsaj polovico višje ka
loričnega z 2700 kal/kg, drugih 
visoko kaloričnih premogov pa 
imamo mnogo manj. Zato lahko 
rečemo, da je za Slovenijo ve
lenjski premog glavni vir pri
marne energije. Izkazalo pa se 
je, da ta energija ni rentabilna, 
če jo prenašamo v obliki premo
ga, saj je rentabilen prevoz niz
ko kaloričnega lignita samo na 
razdaljo 60 km. Zato postaja nuj
nost izkoriščanja takih premo-

Zakaj je bilo potrebno uvesti delovne izkaznice?
VEVČE, NOVEMBRA — Za 

celotno podjetje, tj. vse člane 
kolektiva, so že ali pa bodo do
končno uvedne delovne izkazni
ce. Res je, da je bila evidenca 
prihajanja na delo in odhajanja 
z dela do sedaj dokaj točna, 
obenem pa tudi težavna, zlasti 
pa je bila težava ugotavljati pri
padnost k podjetju.

Stalež zaposlenih v obratu 
Vevče že prerašča število 1000, 
v Medvodah pa 550. Po bližnjih 
investicijskih gradnjah bo to 
število še večje. V Vevčah ra
čunamo na preko 1200 ljudi. S 
tem številom prehaja tovarna iz 
srednje velikega v večji obrat, 
kjer ugotavljanje in evidentira
nje prisotnosti na delu z dose
danjimi metodami izgublja efekt 
in dopušča razne možnosti, ki 
lahko ogrožajo normalno odvi
janje dela in varnost obrata 
pred zlonamernimi osebami. Po
sebno v spomladanskih in je
senskih mesecih odhaja oziroma 
prihaja po 40 starih ali novih 
delavcev. Vseh novih delavcev 
vratarji in drugi, ki skrbe za var
nost im delovni red, ne poznajo. 
Poleg njih je stalno na delu več
je število delavcev in uslužben
cev raznih gradbenih, montažnih 
in drugih podjetij, ki.se bo ob 
novih gradnjah še povečalo.

Tako bo dnevno hodilo mimo 
vratarja in v obrat družbene 
prehrane do 2000 ljudi. Osebno 
poznanje ljudi ne zadostuje več 
za točno evidenco, zaradi česar 
lahko dejansko prihaja do vse 
bolj pogostih pomanjkljivosti.

Uvedba delovnih izkaznic bo 
omogočila tudi uresničitev skle
pa obratnega delavskega sveta 
o delitvi malic s popustom za 
tiste, ki so na delu. Z izkaznico 
se bo lahko vsak izkazal v obrat
ni menzi, da je na delu, oziroma 
da je upravičen do malice po 
znižani ceni, kar mu sicer iz
ven delovnega časa ne pripada.

Domači delavci in delavci tu
jih podjetij, ki delajo v tovarni, 
se bodo lahko izkazali, kje in 
kdaj delajo in z izkaznicami 
uveljavili bonitete, tki jim po 
tovarniškem redu pripadajo.

Izkaznice so rumene, velikost 
formata pa je 6,5 X 8,5 cm, vse
bujejo naslednje podatke:

1. oznaka, v katerem turnusu 
lastnik izkaznice dela.

2. žig podjetja in podpis po
oblaščenega izdajatelja,

3. ime in priimek lastnika, z 
označenim delovnim mestom in 
pripadnostjo ekonomski enoti.

4. navodila ea uporabo izkaz
nice.

Označbe turnusa so označene

z velikimi črkami ali številkami, 
tako da je že na prvi pogled raz
vidno, v katerem turnusu kdo de
la. Vsi, ki delajo izključno do
poldne v 7 ali 8-urnem delavniku 
(delavnice, vozni park, uprava, 
del komerciale itd.), imajo izkaz
nico, žigosano z veliko črko D. 
Izmenski delavci, ki delajo v 
dveh izmenah, imajo označeno 
izkaznico s črko A, B, C, kar po
meni prvo, drugo, ali tretjo iz- 
memo, oni pa, ki delajo v štirih 
izmenah, pa z oznakami 1, 2, 5, 4.

Za izdajo izkaznic je odgovo
ren varnostni referent, poobla
ščeni izdajatelji pa so. nekateri 
vodje sektorjev oz. oddelkov.

Delovno izkaznico mora ime
ti vsak zaposlen vedno pri sebi 
in jo mora na zahtevo pokazati 
vratarju ali blagajničarki v 
obratni menzi.

Kadar nekdo izkaznice ne bo 
imel s seboj, ga vratar pri vho
du lahko zavrne, prav tako mo
ra tudi blagajničarka v menzi v 
takem primeru zahtevati polno 
ceno za malico.

Če se delovno mesto oz. pri
padnost EE delavca spremeni, 
mora odgovorni vodja izdati 
drugo izkaznico.

Delovna izkaznica je uradni 
dokument, je neprenosljiva in 
zato je zlouporaba kazniva.

Četvorčki IV. grupe zadružne gradnje

gov v neposredni bližini odko
pov. Prvi korak k temu so ter
moelektrarne pri samih rudnikih 
(Velenje, Šoštanj, Trbovlje), to 
je presnavljanje toplotne energi
je v električno. Toda imamo in
dustrijo, ki poleg električne rabi 
tudi toplotno energijo, bodisi za 
proizvodnjo pare ali proizvodnjo 
plina, ki služi kot kurilno sred
stvo v jeklarnah itd. Da si pri
dobimo tovrstno toplotno ener
gijo. uporabljamo premog na 
kraju 'samem v tovarnah.

Tega je potrebno prevažati po 
železnici, razkladati, deponirati 
zaloge, dovažati v kotle in konč
no odvažati žlindro. Dobimo celo 
vrsto transportov, ki zahtevajo 
kopico naprav in mehanizacije 
ter vzdrževanja istih, da obre
menitve železnice niti ne ome
nimo.

Kot protiutež vsemu temu pa 
stopa v življenje (prenos toplotne 
energije v obliki plina, ki ga 
dobimo v posebnih napravah — 
plinskih generatorjih. Ti so po
stavljeni v neposredni bližini 
izkopa in vsak daljši transport 
odpade. Tako dobljeni plin ime
nujemo generatorski plin. ki se 
naj pretaka po cevovodih in nosi 
s seboj tako količino kal/Wm3, 
da je za gospodarstvo najbolj 
ekonomičen. To pa je čim višja 
kalorična vrednost na kubični 
meter daljinskega plina.

Da bi dobili jasnejšo sliko ve
leplinarne, je potrebno, da si 
ogledamo nekaj dosežkov drugih 
evropskih dežel na tem področ
ju. Med te spadajo Anglija, Nem
čija, Češka itd.

češkoslovaška je poleg mno
gih proizvajalcev generatorskega 
plina nedavno postavila samo
stojno veleplinarino v Užinu, v 
severnem delu dežele. To je kom
pleksni obrat, kjer se z gasifika- 
cijo rjavega premoga dobi da
ljinski plin za cevovodno ener
gijo te dežele. Surgijev sistem 
uplinjanja v generatorjih s po
močjo kisika in vodne pare pri 
tlaku 25 atm, da po projektu
9.000 Nm5/h, toda po treh letih 
obratovanja da 12.000 Nm3/h. Z 
vsemi generatorji /proizvedemžin- 
ska veleplinarna 53.000 Nm3 pli
na na uro. Plin. katerega posto
pek proizvodnje nimam namena 
navajati, ker je preobširen, ima
4.000 — 4.030 kal/Nm3. Z izbolj
šanjem. to je z dodatkom propa
na ter butana, se dvigne njegova 
toplotna vrednost na 4.200 kal/ 
/'N'm3. Omeniti je potrebno, da 
je čiščenje plina nujno, ker ima 
neočiščen, surov plin, komaj 
2.960 kal/Nm3. Čiščenje se vrši 
po sistemu Retisol. Po trditvah 
predavateljev iz ČSSR obratova
nje veleplinarne v Užinu lahko 
nemoteno zadosti z daljinskim 
plinom svoje potrošnike v vsa
kem letnem času. To dejstvo pa 
je dragoceno za podjetja, kate
rim zastoji v dobavi premoga — 
npr. v zimskem času. ustvarjajo 
zastoje v proizvodnji.

Podobne plinarne za daljinski 
plin imata obe Nemčiji. Značilno 
je, da je plinarna v Dorstenu 
(ZRN) zgrajena na bazi črnega 
premoga, ki ima visoko kalorično 
vrednost in je s tem rentabilnej- 
ši za prevoze, kot rjavi premog. 
Kljub temu ta plinarna daje 
3,2 milijona Nm3 daljinskega pli
na letno. Zgrajena je bila za ka
paciteto 1,2 milij. Nm3. toda z 
manjšimi izpopolnitvami so do
segli 2,5Jkratno zmogljivost. la 
plin ima visoko kalorično vred
nost 4.600 — 4.700 kal/Nm3.

Angleži so s svojo plinarno v 
West>viklu, ki je v obratovanju 
komaj tri leta. dosegli lepe uspe
he. Z nizko kaloričnim premogom 
proizvedejo daljinski plin, ki ima 
v končni fazi 4.535 kal/Nm3. Pro
izvodnja 1 milij. m3 plina gre v 
mestne cevovode, saj je ta plin 
čist, brez žvepla, CD je udeležen 
sam še v I00/o, CO« in H,S so 
odstranjeni v Benifeld napravah. 
Stroški za proizvodnjo daljinske
ga plina jih ne skrbijo, ker je 
poraba tekočih goriv, ki naj bi 
bila cenejša od plina, tako ve
lika, in to v letalstvu in motori
zaciji, da za toplotne naprave v 
velikem obsegu ne pridejo v po
štev. Omeniti je potrebno, da se

Anglija zanima za uvoz zemelj
skega plina v tekočem stanju. 
Tega «0 sedaj že začeli mešati in 
ga mešajo z daljinskim plinom, 
dobljenim v generatorjih. S tem 
jim dvignejo kalorično vrednost 
in seveda rentabilnost. Zemelj
ski plin je dejansko zelo poceni, 
podraži ga samo transport. Ob
stajajo celo projekti za medkon- 
tinentalni plinovod Sahara — 
Evropa in Libija — Evropa. Po 
izračunanih projektih bi bil plin 
pri potrošniku, kljub ogromnim 
razdaljam, cenejši od drugih go
riv.

Ob takih drznih projektih se 
pa le moramo zamisliti, kako pa 
je z našim jugoslovanskim — 
slovenskim plinskim omrežjem. 
Ali naj čakamo na izvedbo ome
njenega plinovoda in se potem 
priključimo nanj? Ali začeti s 
projektiranjem lastnih velepli- 
narn, če je to za razvoj maše in
dustrije potrebno? Zato poglej
mo, na kakšni stopnji razvoja te 
vrste energije smo mi.

Za Slovenijo je projektirana 
veleplinarna Velenje, ki naj bi 
črpala zaloge velenjskega lignita 
ter ga presnovila v daljinski 
plin. Po referatih, ki so bili raz
loženi na tem simpoziju, se da 
zaključiti, da bi veleplinarna 
proizvajala na osmih generator
jih 575 milijonov Nm3 letno s 
kalorično vrednostjo 2.830kal/ 
/Nm3. Seveda je potrebno ta plin 
prečistiti v Retisol napravah, iz 
katerih dobimo: čisti plin, daljin
ski plin, sintezni plin. odpadno 
vodo, bencin, HaS plin in CO« ter 
kurilni plin. Torej celo kapico 
stranskih produktov, ki se dajo 
koristno porabiti. Tako prečiščen 
plin bi imel 3.780kal/Nm3. Za 
proizvodnjo daljinskega plina se 
da uporabiti premog granulacij 
nad 3 mm. Premog z manjšo gra
nulacijo bi se pokuril v parnih 
kotlih, ki so za proizvodnjo da
ljinskega plina tudi potrebni, saj 
rabimo visokotlačno paro.

Dobljeni daljinski plin bi se 
razdelil na plinsko omrežje Slo
venije. To zajema področja: Le
vi krak: Velenje — Domžale, 
kjer bi bil odcep za Ljubljano — 
Kranj — Jesenice — Ravne — 
Kidričevo. Desni krak: Celje — 
Maribor — Ravne — Kidričevo 
(Graz).

Z odcepom proti Ljubljani po
stane ta vrsta energije _ intere
santna tudi za naše podjetje. V 
sedemletnem planu razvoja ima
mo v projektih predvideno grad
njo nove kotlovnice, in to na 
kurjenje s premogovim prahom 
lignita. Vprašanje je, če ni mor
da rentabilnejše, če bi prišlo do 
izvedbe veleplinarne Velenje, 
uporabiti daljinski plin kot pri
marno energijo. Seveda so važni 
pri tem rentabilmostni računi. 
Znano je, da so tekoča goriva — 
kot mazut, cenejša, ker imajo 
visoko kalorično vrednost, toda 
ali so možne sigurne in nemote
ne dobave zadostne količine tega 
goriva, ki ga pri nas na žalost 
nimamo? Uvoz je poglavje zase. 
Za nas kot potrošnike je važma 
cena na pragu kotlarne, sigur
nost dobave in investicijski stro
ški. Kolikor nam skupni eko
nomski račun pokaže, da je pri
marna energija, pridobljena iz 
plina, ekonomičnejša ali enaka 
kot druge, se izplača resno raz
mišljati o izvršitvi tega energet
skega objekta in seveda o pri
ključku na njegovo razvodno 
omrežje. Zavedati se moramo 
elegantnega obratovanja, brez 
razkladalnih postaj, transportnih 
sredstev in končno brez prahu 
in saj, ki nam danes mažejo naš 
življenjski prostor.

Vemo tudi, da za skladišče ce
luloze niso zaželene razne ne
snage.

Veliko je dejstev, ki govorijo 
za daljinski plin, so pa tudi taka, 
ki govorijo proti — draga inve
sticija. Toda za razvoj industrije 
in dvig življenjskega standarda 
so važni končni ekonomski re
zultati in če so ti pozitivni, za
kaj naj bi še čakali. Zato je kup 
strokovnjakov na simpoziju v 
Portorožu sprejel sklep, da je 
gradnja veleplinarne Velenje po
trebna. JF
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Strojna dodelava papirja - proizvodnost in težave
VEVČE, OKTOBRA — V -Na

šem delu«, št. 2 III z dne 29. II. 
1964 smo med drugim brali 
tole: »V strojni dodelavi, tj. eno
ti, ki je tako rekoč čez noč akti
virala v največji meri svojo no
tranjo rezervo, za kar gre pri
znanje pravilnemu tolmačenju

pristojnih mojstrov in posluhu 
tega kolektiva za to problemati
ko, je uvedeno dnevno dvoizmen
sko 9-urno delo. Ta enota opravi 
sedaj z istim številom ljudi in v 
skrajšanem delovnem času vse 
potrebno delo in to brez nadur, 
ki prej niso bile redkost. Ta od

delek daje dober zgled discipline 
in prizadevnosti, ki je presegla 
vsa pričakovanja.«

To smo pisali letos v februarju, 
zato bi bilo zelo zanimivo pogle
dati, kaj je od te ugotovitve osta
lo danes oziroma v prvem pol
letju letošnjega leta.

Razdobje St. opravljenih 
in plačanih ur

Obseg proiz
vodnje v LU

Obseg proiz
vodnje v tonah

Število
nadur

1963 .... . . 157.536 83.531 29.186 10.492
0 mesečno . . 
1964

. . 13.128—100 6.961—100 2.432—100 874—100

I..................... . . 12.208 8.372 2.701 699
II..................... . . 10.518 5.952 2.284 30
III..................... . . 10.984 8.441 2.924 195
IV..................... . . 10.641 6.411 2.577 100
V..................... . . 11.373 6.453 2.678 319
VI..................... . . 10.975 6.688 2.779 603

Skupaj . . . . . 66.699 42.316 15.943 1.946
<£ mesečno . . . . 11.117—85 7.053—101 2.657—110 324—37

Izračun dosežene produktivnosti temelji lahko na LU ali pa na 
tonaži.

Indeks proizvodnosti iz LU
101

119.

110
Indeks proizvodnosti iz tonaže: 129.

Ko pogledamo ti dve različni 
doseženi stopnji produktivnosti, 
potem lahko podvomimo v pra
vilnost metode izračuna. Toda po
zabiti ne smemo, da v LU izraže
ni obseg proizvodnje upošteva

asortiment, medtem ko ga obseg 
izražen v tonaži ne upošteva. To
rej kateri izračun je pravilen? 
Pravilen je izračun, ki kaže dvig 
proizvodnosti na 119. To vidimo 
tudi pri strukturi proizvodnje.

tukaj se kaže odsotnost načrto
vanja našega proizvodnega pro
grama oziroma mikročasovnega 
programiranja oziroma program
skega centra. Druga objektivna 
težava, ki po svoje tudi zavira 
doseganje še boljših rezultatov, 
pa je vzdrževanje strojev v tem 
oddelku. Ugotovitev, da je pretež
no število opravljenih nadur v 
tem letu posledica nenadnih 
okvar strojev, kaže na pomanj
kanje načrtnega tekočega vzdrže
vanja strojnega parka v strojni 
dodelavi.

Struktura proizvodnje 1963 I.—VIII. 1964

Format — satiniran................................ 54 48
Format — strojnogladek..................... 32 38
Zvitki — satinirani................................ 8 9
Zvitki — strojnogladki.......................... 6 5

100 100

V planu za prihodnje leto je že 
predvideno načrtno vzdrževanje 
strojev v strojni dodelavi, tako 
da bo tudi odprava te pomanj
kljivosti prispevalo k večji pro
izvodnosti.

F. R.

Medvode — Takšen je bil i/.gled starih kislinskih stolpov. Vse je 
leseno, le vezi in spone so kovinske. V primerjavi s sedanjimi he
lenskimi orjaki so bili sorazmerno majhni, vendar so precej dolgo 

vrsto let služili svojemu namenu

Prvi vtisi v papirnici KoličevoTa strukturni pregled nam po
trjuje zgornjo ugotovitev, ki ka
že, da se je asortiment spremenil 
tako, da obseg proizvodnje v LU 
ni porastel v takšni meri kot ob
seg v tonaži. Spremenjena struk
tura proizvodnje pove, da je moč
no porasla udeležba strojnoglad- 
kih formalnih papirjev (za 6 °/o), 
padla pa je udeležba satiniranih 
formatnih papirjev. Z drugimi 
besedami bi se reklo, da smo le
tos proizvajali več takšnih papir
jev, ki gredo hitreje skozi stroj
no dodelavo ali v katere je v 
strojni dodelavi vloženega manj 
dela. To je razumljivo, saj smo 
od skupne količine formatov v
1. 1963 proizvedli 63 "/o, letos pa 
56 “/o satiniranih papirjev. To je 
zlasti posledica večjih količin pa
pirja za offset. Leta 1963 smo pro
izvajali poprečno mesečno 287 ton 
offseta, letos pa 446 ton. Papir 
za offset pa je strojnogladek in 
je v strojni dodelavi samo zrezan.

Porast proizvodnosti na 119 je 
bil dosežen v pogojih skrajšane
ga delovnega časa. Ta uspeh je 
zelo konkretno potrdilo boljše or
ganizacije dela, višjih osebnih 
dohodkov, višje stopnje discipli
ne, dobrega tovariškega vzdušja. 
Prav o tem zadnjem vplivu tj. 
o tovariškem vzdušju, smo pre

malo govorili. To vzdušje temelji 
najprej na iskrenem medseboj
nem spoštovanju. Nosilci takšnih 
tovariških in enakopravnih med
sebojnih odnosov pa so v prvi 
vrsti mojstri. Toda medsebojne 
odnose ne smemo gledati le z 
moralnega stališča, ampak tudi s 
stališča osebnega zadovoljstva. 
Odnosi so lahko takšni, da ne
radi delamo z določenim člove
kom ali pa obratno. Takšne raz
like so posledica človekove nara
ve, vzgoje .. . Zato je zelo važno, 
kakšno delovno skupino bo moj
ster sestavil, kajti njeno delo ozi
roma rezultat bo v prvi vrsti od
raz odnosov in osebnega počutja 
ljudi v tej delovni skupini.

Morda sem se malo oddaljil od 
osnovnega namena tega članka. 
Toda sigurno je, da so v strojni 
dodelavi tudi boljši odnosi po
magali k tako uspešnemu dvigu 
proizvodnosti dela. Važno je, da 
v bodoče to tovariško delovno 
vzdušje ne bi splahnelo, kajti s 
tem bo prav gotovo padala tudi 
produktivnost. Iz pregleda je jas
no razvidno, da na rezultate dela 
v strojni dodelavi vpliva zelo 
močno asortiment. Odrejanje pro
izvodnega programa brez upošte
vanja zmogljivosti strojne do
delave je le polovično delo. Tudi

KOLIČEVO, OKTOBRA — V
Papirnici Količevo sem šele teden 
dni. Motiv, ki me je pripeljal 
sem, je bil predvsem materialen. 
Papirnica slovi tudi po širši oko
lici po dobrem zaslužku, ki ga 
dobiš seveda za dobro delo. Pri
jetno me je presenetila pravilna 
skrb podjetja za člane delovnega 
kolektiva in uslug za njihove po
trebe. To se kaže predvsem v in
tenzivni stanovanjski gradnji, 
podjetje skrbi za organizacijo 
športnih prireditev, mladinskega 
kluba — vse do nabave ozimnice! 
Po materialni strani je zunanji 
sloves podjetja opravičen.

Dobil sem tudi predstavo o tem,' 
kako izgleda podjetje »od zno
traj«. Velikanski kartonski stroj 
te bolj prevzame kot stik z ljud
mi. Tu imaš pravi občutek, da si 
v industriji, kjer ima glavno vlogo 
stroj. Zdi se ti neverjetno, da je 
vse tako avtomatizirano, da s ta
kim strojem opravlja le nekaj 
ljudi.

Kot novinec v podjetju sem bil 
še z nečim prijetno presenečen. 
Vsak mesec priredijo za novinca 
seminar, ki traja 8 ur in na ka
terem seznanijo novinca s pod
jetjem in z razmerjem, v katerem 
se je znašel kot novodošli član 
delovnega kolektiva. Program se
minarja je naslednji: 1. ura: zelo 
važno poglavje »Varnost pri 
delu«. Predava starejši preddela
vec, ki dobro pozna razmere na 
delovnih mestih in pove tudi pri
mere nesreč na delovnem mestu, 
ki so se dogodile. Vsakdo na se
minarju dobi tudi obširnejša na
vodila za varnost pri delu, poseb
no pa še izvleček najvažnejših 
navodil. 2. ura: Sekretar podjetja 
razloži zgodovino podjetja od 
ustanovitve tj. od leta 1920 dalje. 
Poleg razvoja tovarne razloži 
tudi zgodovino delavskega giba
nja v tovarni in perspektive raz
voja podjetja po 7-letnem planu 
in po 30-letnem planu. 3. ura: or
ganizacija socialnega zavarovanja 
in pravice ter obveznosti, ki iz 
tega izhajajo. 4. ura: razložijo 
pravice in dolžnosti, ki izvirajo 
iz zakona o delovnih razmerjih 
in o organizaciji poslovanja pod
jetja. 5. ura: razložijo sistem na

grajevanja, mesečni obračun in 
izračun dohodka. Poleg tega pa 
tudi koristnost življenjskega za
varovanja. 6. ura: razložijo sistem 
in organizacijo protipožarne za
ščite, modernih gasilskih apara
tov in upravljanje z njimi. 7. ura: 
Pravnik podjetja razloži iz prav
nega stališča organizacijo v pod
jetju, delavsko samoupravljanje 
v podjetju in organizacijo po eko
nomskih enotah. To je kratka 
vsebina seminarja. Novinec dobi 
prijeten vtis, da se trudijo pove
dati mu in ga seznaniti, kakšne 
so njegove možnosti, pa tudi pra
vice in dolžnosti v podjetju, 
kakšne so razmere in kakšno 
možnost zaslužka ima. Ta semi
nar tudi plačajo kot drugo delo.

Iz splošnega opazovanja, ko 
greš kot novinec skozi tovarno, 
pa dobiš vtis, da je ves sistem 
dela speljan preko nagrajevanja 
po učinku in direktno akordnega 
dela. Seveda so v tem sistemu 
določene prednosti, predvsem se 
doseže s takim sistemom dela 
visok učinek in seveda zaslužek.

Najbolj neurejeno je še trans
portno delo. Delo na transportu

INVENTURNE KOMISIJE 
NA DELU

VEVČE, NOVEMBRA — Osno
va zaključnega računa je redni 
letni popis obratnih, osnov
nih in sredstev skupine porabe. 
N la namen je UO postavil ko
misijo, ki t)o skrbela, da bo delo 
inventuro točno in pravočasno 
opravljeno. Centralni komisiji jo 
dodeljenih 16 podkomisij v obra
lo Vevče in 8 v obrata Medvode.

Ker je delo obsežno, so neka
tere podkomisije začele z delom 
že sredi meseca novembra, osta
le pa bodo svojo dolžnost opra
vile zadnje dni v letu. Pričako
vati je od vodij oddelkov in dru
gih. da bodo komisijam pomaga
li. tako da bo delo opravljeno 
dobro in pravočasno.

je najbolj naporno, ker praktično 
ni mehanizirano, čeprav bi to do
segli samo z dobro in pravilno 
organizacijo dela in z nekaj pri
pravami. Seveda vsakdo gleda na 
čimvečji zaslužek, tako tudi de
lavci na transportu, ki imajo naj
težje pogoje dela, zato ni čudno, 
da se določenih del branijo in iz
birajo boljša. Tu prihaja tudi do 
trenj med delavci samimi in 
med delavci ter preddelavci, tako 
da se opazi tudi prepir med nji
mi. Predvsem bi bilo treba naj
težja dela mehanizirati, po drugi 
strani pa uvesti tudi nove odnose 
med ljudmi pri delu. Do medse
bojnih trenj ne bi smelo priti, za
to bi morali uvesti mogoče kak
šen drug sistem kontrole in do
ločanja oziroma izbire dela. Do
bro bi bilo, da bi tudi na semi
narju za novince spregovorili več 
o sistemu kontrole in nadzorstva 
preko mojstrov in preddelavcev 
in povedati, komu še je vsakdo 
podrejen in kdo mu odloča ozi
roma odreja delo. Tako bi novo- 
prispeli že ob prihodu spoznal, 
da mora na delovnem mestu vla
dati delovna disciplina, tovariški 
delovni odnosi in spoštovanja do 
nadrejenih preddelavcev in moj
strov. Sicer gleda posameznik na 
to nadrejenost mogoče preveč 
svobodno. Občuti se tudi konser
vativno gledanje in odpor proti 
uvajanju novih metod dela, če
prav so mogoče boljše. Tak odpor 
proti uvajanju novosti je včasih 
tudi opravičen zaradi nepopolne 
organizacije dela (npr. investicije 
v novo skladišče, ker je skla
dišče in s tem novi industrijski 
tir slabo izkoriščen). Take po
manjkljivosti, ki potem vplivajo 
na človeka in mu ustvarjajo od
por proti novosti, ker se mu no
vost zdi odveč in zapravljanje 
časa. Tako stališče do novih ukre
pov in metod pri delu je seveda 
škodljivo.

Ljudje v podjetju so kot po
vsod množica posameznikov pri 
skupnem delu. Vendar naletiš po
vsod na prijetno vzdušje. K te
mu razpoloženju gotovo prispeva 
dober zaslužek, ko vidiš, da se 
splača delati in ti je delo v za
dovoljstvo. n r

Za ugodno počutje gostov našega počitniškega doma v Novi- 
gradu je nedvomno v precejšnji meri skrbelo tudi osebje

tega doma
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Obiskali smo nekatere tovarne papirja v Jugoslaviji

MEDVODE — Stari del naše tovarne. Vendar je med tem časom 
že prišlo do nekaterih sprememb, predvsem glede ureditve preho
dov, mostičkov in cevnih ter žičnih vodov. Prav tako postopno 

urejamo tudi fasade (V. B.)

Prometna varnosti
KOLIČEVO, OKTOBRA — Pro

met na naših cestah se z dneva 
v dan veča. Zlasti pa to vemo 
tisti, ki se dnevno vozimo na delo. 
Promet narašča s tako naglico, 
da ga prometna disciplina upo
rabnikov cest ne dohiteva več. 
Kaj storiti? se sprašujemo z 
dneva v dan tisti, ki naj bi skrbeli 
za varnost v prometu. Ustanav
ljamo razne komisije, odpiramo 
panoje in v opozorilo vlagamo 
slike nesreč, izdajamo opozorila, 
postavljamo prometne znake, or
ganiziramo predavanja o promet
ni varnosti, ki pa so žal slabo ob
iskana. Še in še se vrste opozoril
na in vzgojna dejanja za prepre
čevanje nesreč — nesreče pa se 
kljub temu množijo. Sprašujemo 
se, kaj storiti, da bi varno poto
vali pri tako gostem prometu, kot 
je to v konicah, ko gredo delavci 
na delo ali z dela. V preprečeva
nju nesreč na cestah bo morala 
prej ali slej uspeti prometna di
sciplina samih potnikov, pa naj 
si bo to pešcev, kolesarjev ali 
motoriziranih potnikov. Prometna 
disciplina se • da doseči samo z 
voljo posameznikov, in s tem bi 
se prometne nesreče zmanjšale 
za polovico. V največ primerih 
prometnim nesrečam botrujeta 
alkohol in izsiljevanje prednosti. 
Slednje se dogaja v glavnem iz 
nekega bahaštva, ker hočemo po
kazati, kako dobro znamo voziti 
ali, da imamo boljše vozilo kot 
drugi, pa čeravno je vozilo iste 
znamke in istega tipa. Tem voz
nikom se to prej ali slej mašču
je. Žalostno pri tem je, da naj
večkrat pri nesrečah plačajo po
polnoma nedolžni potniki z in
validnostjo ali celo s smrtjo. Po
polnoma isto je z vozniki in pe
šci, ki so v pijanem stanju na 
cesti. Razlika je le v tem, da se 
ti menda ne hvalijo, da so pijani, 
nevarni pa so še bolj.

Vzroke nesreč na cestah bi lah
ko še in še naštevali. Ce te na
vedbe analiziramo, ugotovimo, da 
ceste še niso tako obremenjene, 
da bi bil promet na njih nevaren, 
če bi le bili uporabniki cest pre
vidni in disciplinirani. Rešitev 
varnega prometa in zmanjšanje 
nesreč je torej v veliki meri v 
rokah nas samih — potnikov. 
Največ nesreč povzroča zavijanje 
v levo, ki jih tudi največ beleži
mo v podjetju. Nekateri potniki 
se nikakor ne morejo navaditi, 
in pravilno nakazati smeri oziro
ma prečkati ceste. Pri tem si mi
slijo, da je dovolj pomoliti roko 
in zaviti z vozilom čez cesto, ne 
upoštevajoč pri tem voznika ali 
potnika, ki mu gre nasproti.

Pri zavijanju na levo morajo 
kolesarji predvsem upoštevati 
naslednje:

Kadar nameravamo prečkati 
cesto, se moramo predhodno pre
pričati, če nas ne prehiteva nobe
no vozilo. Ko ugotovimo, da nas 
nihče ne prehiteva, nakažemo z 
levo roko smer, kamor hočemo 
zaviti. Ko smo z roko nakazali, 
da hočemo zaviti v levo, in ko 
smo se nato še enkrat prepričali, 
da nas nihče ne prehiteva, zape
ljemo s kolesom na levi rob desne 
polovice cestišča. To storimo ca. 
50 m pred križiščem zato, da se

tisti, ki vozi za nami oziroma tisti, 
ki nas srečuje, lahko pripravi na 
ta ukrep in pravočasno pravilno 
reagira. Največja napaka, ki jo 
delajo pri zavijanju v levo in ki 
se običajno tragično maščuje, je 
v tem, da nekateri neprevidni in 
nepoučeni kolesarji tik pred kri
žiščem, ne da bi se prej prepri
čali, ali je cesta prosta, nakažejo 
zavijanje v levo in istočasno že 
zavijejo. So še drugi momenti, na 
katere moramo paziti pri zavija
nju v levo, vendar moramo pred
vsem paziti na činitelje, o katerih 
smo pisali. Na podlagi poveda
nega pa si velja zapomniti: bolje 
je voziti previdno in počasi ter 
priti na cilj 10 minut kasneje, 
kot pa voziti hitro in neprevidno 
ter končati življenje »20 let« pre
kmalu. HEK

VEVČE, OKTOBRA — V pro
gramu uvajanja mladih tehni
kov in inženirjev' papirniške 
stroke je bila tudi strokovna eks
kurzija po jugoslovanskih papir
nicah. Cilj te ekskurzije je bila 
primerjava naše tovarne z dru
gimi na področju proizvodnje, 
kadrovske službe, organizacije in 
pa življenje članov v teh kolek
tivih. Ekskurzije se je udeležilo 
12 mladih inženirjev in tehnikov, 
ki so na uvajalni praksi v pod
jetju. Program je obsegal obiske 
naslednjih tovarn celuloze in pa
pirja: Rijeka, Zagreb, Banja Luka, 
Prijedor, Maglaj in Sremska Mi
troviča. Mislimo, da bodo naši 
bralci z zanimanjem prebrali o 
nekaterih vtisih iz teh tovarn.

Tovarna papirja na Rijeki je 
starejša od vevške. V njej najde
mo stroje veterane in pa tudi 
najmodernejše stroje za proizvod- 
vodnjo papirja. Starejši stroji so 
bili že neštetokrat rekonstruirani. 
Vgradili so nove sesalne valje, 
čistilne naprave, merilne instru
mente itd. Karakteristično za to 
tovarno je, da je stisnjena med 
dva bregova in reko, zato se lah
ko širi le v višino. Posledica tega 
je povečanje transportnih stro
škov. Sele pred nedavnim so kon
čali daljšo rekonstrukcijo papir
nih strojev, obratuje pa že peti 
papirni stroj za izdelavo zelo tan
kih papirjev. Pri tehnološkem po
stopku uvajajo miljenje kolo- 
fonije po hladnem postopku. 
Zanimiv je obrat izdelave CaCOs. 
Zgradili so ga z lastnimi sred
stvi in se je amortiziral v 
manj kot enem letu. V njem 
pridobivajo CaC03 kot polnilno 
sredstvo z najvišjo belino, hkrati 
pa NaOH, ki ga uporabljajo za 
kuhanje krp in konoplje.

Novi papirni stroj je opremljen 
z vsemi merilnimi instrumenti,

Sežigna piritna peč v Medvodah in silos za pirit, ki ga odvažajo
v železarne

Trdne se se odločili
MEDVODE, NOVEMBRA —

V PE »Celuloza« Medvode se je 
onaiiitridesat članov kolektiva 
vpisalo na oddelek za odrasle 
osnovne šole — II. stopnja (7. in 
8. razred). Oddelek je v tovarni 
organizirala osnovna šola Med- 
vode-Preska iu ibo trajal do kon
ca aprila. Absolventi tega od
delka bodo nadaljevali šolanje 
na oddelku za odrasle Šolskega 
centra tiska in papirja (IPŠ). ki 
bo organiziran v tovarni takoj 
po zaključku omenjenega od
delka. Oddelek za odrasle osnov
ne šole smo organizirali z na
menom, da članom kolektiva, ki 
delajo uspešno več kot dve leti 
v tovarni, omogočimo strokovno 
izobraževanje na industrijski ipa- 
pimiški šoli, za katero se zahte
va predizobrazba: popolna osnov
na šola. Prijavljeni kandidati pa 
imajo večinoma 6 razredov 
osnovne šole ter delajo pretežno 
na kvalificiranili delovnih me
stih.

Predavanja so 4-krat tedensko 
po 4 ure v popoldanskem času. 
Na oddelku predavajo predava
telji: Maks Bevc, prof. Tatjana 
Novak in prof. Anton Avsec, 
predavatelji osnovne šole Med- 
vode-Preska ter ing. Franc Mla

kar. vodja proizvodnih obratov 
poslovne enote Medvode.

Medtem ko se moramo po
hvalno izraziti nad trdno voljo 
članov kolektiva, ki so se odlo
čili. da si bodo kljub velikim te
žavam in naporom nabrali čhn- 
več strokovnega znanja, pa na 
drugi strani iše vedno nekateri 
sorazmeroma mlajši člani kolek
tiva stojijo ob strani in ne iz
koristijo res izredne možnosti, da 
bi si pridobili ust rožno izobrazbo 
ter poklic. Mislimo, da je še ved
no čas, da sledijo vzgledu sode
lavcev. ki mislijo tudi na jutriš
nji dan. ________

544 MILIJONOV 
MANJ SREDSTEV

VEVČE, OKTOBRA — Zara
di podražitve cen osnovnega 
materiala, surovin, energije itd. 
se bodo v letošnjem letu sred
stva podjetja znižala za 544 mi
lijonov din. K sreči so bili uki
njeni prispevki od izrednega do
hodka in znižana stopnja promet
nega davka. Oproščeni smo tudi 
plačevanja prispevka iz dohodka 
za proizvodnjo celuloze in leso
vine. Tako bomo le lahko beležili 
pozitivno razliko na sredstvih 
podjetja.

težava pa je z nabavo in skladi
ščenjem surovin, zaradi česar je 
okrnjen program proizvodnje, 
včasih pa zaradi tega pride celo 
do zastojev. Ves izmet stiskajo v 
bale in ga evidentirajo.

Strokovni kader izobražujejo 
tako, da ga pošiljajo na ustrezne 
strokovne šole ali pa prirejajo se
minarje in tečaje ob sodelovanju 
s tamkajšnjo Delavsko univerzo.

V Zagrebu smo si ogledali sa
mo novi obrat na Žitnjaku. Tu 
izdelujejo celulozo po sulfitnem 
postopku, kemično polcelulozo in 
papir od 40 g/m2 naprej. Tovarna 
je zgrajena izven mesta, zato ima 
dosti možnosti za razvoj in raz
širitev. Zlasti je moderen obrat 
za pripravo lesa, kakor tudi ce
lotni strojni park v tem obratu. 
Zaradi pomanjkanja papirja na 
tržišču nimajo problema za pro
dajo svojih izdelkov. Papir tudi 
izvažajo, največ v vzhodne drža
ve, trenutno tudi v Albanijo. 
Opazili smo precejšnje izgube na 
vlaknih v odpadni vodi. V pri
merjavi z našimi so dosti večje. 
Stvar raziskujejo in nenehno de
lajo na tem, da te izgube zmanj
šajo. Zanimiva je kontrola izdel
kov. Krivca za reklamacije ostro 
kaznujejo, tako da ga pri treh 
reklamacijah, ki so nesporno do
kazane (prebiranje papirja), tudi 
odpustijo od podjetja.

Banjaluška tovarna je v celoti 
kopija neke francoske tovarne. 
Že po zunanjem videzu je zelo 
moderna z najboljšimi napravami. 
Izdelujejo izključno celulozo iz 
listavcev po sulfitnem postopku, 
ki je mehaniziran. Delo je kon- 
tinuirno, brez zastojev ob nede
ljah ali praznikih. Na lepo ure
jenem prostoru za skladiščenje 
lesa je opaziti stalno zalogo 180 
tisoč prostorninskih metrov lesa. 
Uporabljajo izključno bukov les, 
ki ga pred sekanjem čistijo v 
čistilnih bobnih. Nakladanje ka
kor drugi transport je do skraj
nosti mehaniziran. Odpadek pri 
čiščenju lesa izžemajo in ga seži
gajo v kotlarni. V pripravi kisline 
sta dve peči in to piritna ter žve
plena. Na slednji je koncentracija 
žveplovega dioksida 18 Vo, stolp
na kislina pa ima koncentracijo 
4,2 %». Vse grče meljejo, iz teh 
dobljeno terco celulozo pa po
šiljajo v tovarne kartonov, zlasti 
Količevo in Sladki vrh. V poseb
nem malem obratu delajo iz celu
loze pladnje za embalažo mesa. 
Imajo lastno elektrolizo. V grad
nji pa je tudi obrat za pripravo 
klorovega dioksida in solne ki
sline kot stranska produkta. In
dustrijsko in tehnološko vodo 
črpajo iz reke Vrbasa, katero 
predhodno čistijo.

Red in čistoča v tovarni sta na 
zavidanja vredni višini, tako da 
se človek ob obisku posameznih 
obratov počuti nadvse ugodno. Za 
ta red so odgovorni neposredno 
preddelavci in vodje oddelkov. 
Tudi mehanizacija v tovarni je za 
naše pojme popolna, tako da bi 
brez nekaterih specifičnih služb 
delo opravljalo lahko samo 300 
ljudi, čeprav je kapaciteta tovar
ne precej velika. Tovarna ima v 
sklopu svojega laboratorija celo
ten miniaturni tehnološki obrat, 
ki daje velike možnosti raziskav 
in izobraževanja. V gradnji je 
tudi obrat za izdelavo papirja in 
papirne konfekcije. Pripravljeni 
so tudi elaborati za lastno tovar
no viskoze, v perspektivi pa je 
tudi graditev tekstilne tovarne v 
bližini. Nagrajujejo po delu, kar 
zagotavlja pozitivno delovno 
vzdušje. Izobraževanje strokovne
ga kadra je dobro urejeno, saj 
nimajo nobenih problemov okoli 
delovne sile. Zanimiv je podatek, 
da štipendirajo 40 inženirjev, še 
večje pa je število štipendistov 
tehnikov, neprimerno več pa po
klicnih papirničarjev.

Tovarna celuloze v Prijedoru 
proizvaja papir in celulozo po 
sulfitnem postopku. Pretežni del 
proizvodnje celuloze predelajo sa
mi v papir, drugo pa prodajo na 
domačem trgu, nekaj pa tudi iz
vozijo. Izdelujejo brezlesne pa

pirje, havano, občasno pa tudi 
ovojne. V drugih tovarnah smo 
videli lep red na lesnem prostoru, 
tu pa je les nametan na kupih. 
Pri razkladanju premoga se po
služujejo mehanične lopate in 
tudi dovoz premoga je mehani
ziran z najrazličnejšimi transport
nimi trakovi. Pri pridobivanju ki
sline uporabljajo še vedno pi- 
ritne peči klasične izvedbe, zato 
jim dela težave premogov prah, 
ki onečiščuje celotni prostor v 
tovarni in okolici. Razpolagajo 
tudi z absorbcijskimi stolpi za 
pojačevanje kisline, vendar ti ne 
delajo. Regeneracija S02 plina 
poteka v starih kuhalnikih in ve
lik del plina uhaja v zrak. Klori
ranje in alkalizacija potekata 
kontinuirno, hipokloritno beljenje 
pa šaržno v holandcih. Grče melje
jo v kolodrobih, iz te snovi pa iz
delujejo embalažo. Varnostnih 
ukrepov za primer nekontrolirane 
sprostitve klora nimajo, kar pred
stavlja precejšnjo nevarnost. Za
poslenih je 1400 ljudi, od tega 
180 v vzdrževanju, kar je precej 
preveliko število, čeprav izdeluje
jo tudi interno tipizirane rezerv
ne dele.

Tovarna natron papirja v Ma- 
glaju je pravzaprav center kraja 
samega. Okoli tovarne se steka 
celotno kulturno, športno in dru
go življenje. Tovarna ima tri pa
pirne stroje, lastno konfekcijo za 
izdelavo cementnih vreč in stroj 
za prevleko papirjev s poletile- 
nom. Les transportirajo po vod
nem kanalu, kar je nujno za raz
meroma veliko proizvodnjo. V 
gradnji je nova tovarna, ki bo 
kapaciteto dosedanje povečala za 
1000/o. Izobraževanje strokovnega 
kadra je organizirano, zlasti je 
velika potreba dokončanje osem
letke, ki jo zlasti starejši okoliški 
delavci nimajo, vendar pa je v 
zadnjih dveh letih napravilo po
polno osnovno šolo že nad 100 
delavcev. Kvalificirane in viso
ko kvalificirane štipendirajo na 
papirniški šoli. enako pa skrbijo 
tudi za kvalificirane delavce ko
vinarske stroke.

Kot zadnja izmed obiskanih to
varn je prišla na vrsto tovarna 
celuloze in papirja NATROS v 
Sremski Mitroviči. Tudi tu izde
lujejo celulozo po sulfatnem po
stopku iz listavcev. Glavna suro
vina jim je topolov les, tako za 
izdelovanje celuloze, kakor tudi 
lesovine. Tovarna napravi več 
celuloze, kakor jo potrebuje za 
lastno predelavo, zato drugi del 
prodaja papirnim tovarnam po 
Jugoslaviji, med katerimi smo 
tudi mi. Tovarna namerava iz
delovati roto papir, ki naj bi 
skupno s proizvodnjo roto tovar
ne v Krškem krila jugoslovanske 
potrebe. Vsi stroji in naprave v 
tem obratu so francoskega po
rekla in jih lahko smatramo kot 
najpopolnejše in najmodernejše 
te vrste v Jugoslaviji. So šele v 
poskusnem obratovanju, zato bi o 
njihovih uspehih še ne mogli go
voriti. Za primerjavo o zmoglji
vosti te tovarne lahko povemo, 
da en sam sekirostroj naseka 
1200 pm lesa na dan. Poslužujejo 
se 6-stopenjskega beljenja celu
loze: kloriranje, alkalizacija, klo
riranje, alkalizacija in dvosto
penjsko hipobeljenje. Belilna 
sredstva proizvajajo z lastno elek
trolizo. Ker je tovarna nova, ima
jo velike težave s priučevanjem 
kadra. Večina novih papirničar
jev se je izobraževala v Šolskem 
centru tiska in papirja v Ljub
ljani in pa v drugih papirnicah v 
Jugoslaviji. Več skupin je bilo 
tudi pri nas v Vevčah. Vse kaže, 
da bodo v bližnji bodočnosti le 
uspeli izdelovati dober papir za 
rototisk.

Te vrste ekskurzije so nedvom
no koristne, ne samo za začetnike 
v papirniškem poklicu, pač pa 
tudi za starejše sodelavce in smo 
mnenja, da bi v bodoče vsako 
leto ena grupa obiskala nove to
varne papirja v Jugoslaviji, kjer 
bi spoznala novo tehniko izdelo
vanja papirja in pa dosežke in 
napredek proizvodnje.

ČLANI SAMOUPRAVNIH ORGANOV IN DRUGI UDE- 
UEŽUJTE SE SEMINARJA O SAMOUPRAVLJANJU!
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Novi pravilnik o delovnih razmerjih
VEVČE, NOVEMBRA — Delav

ski svet podjetja je na 3. redni 
seji 30. X. 1964 siprejel novi pra
vilnik o delovnih razmerjih, ki 
uzakonja dolžnosti in pravice 
zaposlenih v obsegu doseženega 
razvoja na tem področju, vključ
no z uvedbo skrajšanega delov
nega časa. S sprejetjem pravil
nika je bila odpravljena cela 
vrsta raznih dodatnih sklepov in 
določil, ki so v preteklih letih 
spremimjale odnose v okviru de
lovnih razmerij, tako kot jih je 
prinašal razvoj notranjih pro
dukcijskih odnosov na področju 
delitve osebnih dohodkov orga- 
nikacije, delovnega časa, dopu
stov, nadurnega dela, določil s 
področja HTV, sklepanja in od
povedovanja delovnih razmerij, 
disciplinskega postopka itd. To
rej novi pravilnik ne prinaša 
posebnih novitet, temveč pred
stavlja le zbir številnih doslej 
sprejetih sklepov in določil.

Osnovni predlog je bil izdelan 
nekaj več kot mesec dni pred 
sprejetjem. Po strokovni plati 
sta ga pripravila vodja pravnega 
oddelka tovariš Jože Polanec in 
vodja kadrovske službe Tone 
Novak s sodelovanjem direktor
ja in ostalih vodilnih kadrov in 
referentov KS. V postopku ob
ravnave ga je temeljito obdelal 
upravni odbor, nadalje izbor vseh 
predsednikov in strokovnih vodij 
EE. Temeljiteje ga je obravna
val DS poslovne enote Medvode. 
Obravnave pa so tekle tudi na 
sestankih EE.

Nekatera določila so bila na 
teh sestankih posebno temeljito 
obravnavana, bilo pa je tudi več 
izpreminjevalnih predlogov, zla
sti iz strani UO podjetja. Dodat
na ali spreminjevalna določila 
je DS podjetja potrdil v poglav
jih o začasnih delovnih razmer
jih, pri določanju dodatnih do
pustov zaradi težjih delovnih 
pogojev, nadalje določilih o tre- 
tiranju hujših disciplinskih pre
stopkov ter v poglavju, ki dolo
ča pristojnosti disciplinskih sta
rešin. Zavrnjeni pa so bili pred
logi: predlog tovarniškega odbo
ra Zveze borcev NOV, poslovne 
enote Medvode o dodatnem do
pustu za udeležence NOB z mo
tivacijo, da je v pravilniku do
puščeno vštevanje let aktivnega 
dela v NOB v delovno dobo za 
določanje dopustov ter z uvedbo 
42-urnega delovnega tedna, ki 
sam po sebi znatno olajšuje de
lovne obveznosti, mod drugim 
tudi udeležencem NOB. Zavrnjen 
je bil tudi predlog EE laborato
rija Vevče, glede nadomestila 
OD v času dopustov, ki naj bi 
se po njihovem predlogu obra
čunal na osnovi poprečja teko
čega meseca, me pa na osnovi 
preteklih treh mesecev. Obrazlo
ženo je bilo, da predloga ni mo
goče sprejeti zaradi veljavnih 
zakonskih določil, ki predpisuje
jo poprečje treh mesecev, čeprav 
je predlog te ekonomske enote 
po svoje logičen, saj v resnici 
prihaja pri našem sistemu deli
tve OD po učinku, zaradi kate
rega osebni dohodek iz meseca 
v mesec izelo niha. večkrat 
do kočljivih in nelogičnih raz
merij v prejemkih med posame
zniki. Ista ekonomska enota je 
tudi predlagala uvedbo regresa 
za čas dopusta za vse člane ko
lektiva, ne glede kje in kdaj kdo 
koristi letni dopust. Tudi ta pred
log je bil zavrnjen iz istih raz
logov, ker pač gospodarska or
ganizacija lahko daje regres po
čitniškemu domu. ne pa posame
zniku. Seveda regres za letova
nje se iz sredstev OD lahko daje, 
če bi DS tako sklenil, vendar v 
tem primeru tako določilo ne 
spada v pravilnik o delovnih 
razmerjih. DS je ob tej priliki 
zahteval informacijo na prihod
njem zasedanju, kako so se sred
stva določanja za regresiranja 
letovanja sploh koristila.

Čeprav pravilnik v svojih o- 
snovnih določilih, ki zadevajo 
posameznika, ne prinaša nič po
sebno novega, pa navaja na novo 
splošna načela forsiranja ka
drovske politike v podjetju, kar 
v dosedanjih pravilnikih ni bilo. 
O teh načelih govori t4. čl. no
vega pravilnika in so načela na

nizana v 13. točkah. V razpravi 
je bilo poudarjeno, da ta načela 
obvezujejo tako organe samou- 
pravljanja, kot tudi vodilni ka
der in strokovne uslužbence KS, 
da formiranje kadrovske politike 
ne prepuščajo negativnim ten
dencam posameznikov in posa
meznih organov, da ,se v pod
jetju ne tolerirajo negativni po
javi, kot so neenakost pri kori- 
ščenjai pridobljenih srecfstev, ne
potizem in poddbno. Načela vse
bujejo nekatere pomembne mi
sli, ki so izražene jedrnato in 
zadevajo bistvo najbolj kočljivih 
dogajanj, katerim se v praksi ra
di izogibamo ali jih prezremo. 
Citirajmo nekaj takih misli:... 
napreduje naj tisti, ki je bolj 
sposoben, ki več zna in ki pri 
svojem delu pokaže zadostno 
stopnjo aktivnosti..nagrajeva
nje po delovnem učinku je osno
va za delitev osebnih dohodkov, 
višina osebnega dohodka ne sme 
biti odvisna od subjektivnih zah
tev, formalnega naslova delov
nega mesta in formalne kvalifi
kacije ... z izobraževanjem se 
zagotavlja dvig strokovnosti ka
drov, ki mora biti usklajena z 
razvojem papirne industrije..., 
sposobnost vzdrževati dobre med
sebojne odnose je enakovredna 
strokovnemu znanju in obči spo
sobnosti ...

Edino določilo, ki je v pravil
niku povsem novo, če izvzame
mo, da ga Obravnava že statut, 
je relekcija vodilnih kadrov. Pri 
tem skuša pravilnik poseči glob- 
je od samega načela, uokviriti 
tudi sam postopek relekcije. Do
ločbe predpisujejo formiranje 
posebne komisije eno leto pred 
potekom štiriletnega obdobja de
lovanja vodilne osebe, ki na 
osnovi zbiranja gradiva o dosež
kih, uspehih in neuspehih pri 
delu poda poročilo upravnemu 
odboru podjetja.

Poseben člen (tj. 60. čl.) zago
tavlja, da je komisija dolžna ob
jektivno brez vsakih osebnih in 
podobnih nagnenj oceniti delo 
osebe in dati upravnemu odboru 
kar najbolj objektivno poročilo. 
Poročilo prejme UO 8 dni pred 
zasedanjem, pa tudi prizadeta 
vodilna oseba. Glede odločitve 
se glasuje javno ali tajno, vodil
na oseba ima možnost ugovora, 
sklep DS podjetja pa je dokon
čen. Obravnavanje tega poglav
ja je novo, ne samo za nas, tem
več za vse ustanove v okviru 
naše družbene dejavnosti, ven
dar se je skušalo v predlogu 
predvideti vse tisto, kar .zahteva 
smotrn formalen postopek in 
dejansko učinkovitost v izvaja
nju teženj družbene skupnosti 
in v izvajanju načel kadrovske 
politike.

Ob sprejemu pravilnika se 
končno vsiljuje tudi vprašanje, 
kako smo 'nespremenjena dolo
čila doslej izvajali in kaj bo po
trebno storiti, da novi pravilnik 
ne bo le formalen akt? Največ 
pripomb na slabo izvajanje pra
vilnika bi lahko dali glede ko
riščenja letnih dopustov. Že do
sedanja določila o koriščenju 
letnih dopustov so govorila o 
planiranju, odrejanju in korišče
nju dopusta naenkrat ali v dveh 
delih. Praktično izvajanje teh 
določil je v precejšnjem razkora
ku. Pri tem ne gre samo za golo 
težnjo v korist reda in spoštova
nja predpisov, temveč neenako
merno in nenačrtno koriščenje 
dopustov moti delovni učinek, 
slabo vpliva na produktivnost 
dela. Naša proizvodnja je konti
nuirana, procesna, — nenadna 
zahteva delavca ali uslužbenca 
po eno, dvo ali tridnevnem do
pustu terja nadomeščanje naj
večkrat v nadurnem delu osta
lih ali pa prekinja teamsko delo 
strokovnih služb. V ozki zvezi 
s tem je tudi nepopolno izvaja
nje določil o nadurnem delu, ki 
ga je v našem podjetju precej, 
nemalokrat zaradi nereda pri ko
riščenju dopustov. Na DS je bilo 
poudarjeno, da je zdravilo za 
zboljšanje razmer pri izvajanju 
nadurnega dela po eni strani pri
lagajanje organizacije delovnega 
časa obsegu dela oz. stvarni de
lovni problematiki, po drugi 
strani pa v zmanjšanju izgub

efektivnega delovnega časa in 
kot rečeno smotrnejši organiza
ciji koriščenja dopustov.

Pravilnik seveda upošteva tu
di novejše spremembe, ki jili je 
povzročila uvedba 42-urnega de
lovnega tedna, med te sodijo tu
di določila o organizaciji delov
nega časa, ki je pri nas zelo raz
nolika. Uvedenih je kar sedem 
različnih sistemov in delajo za
posleni in ne samo v različnih 
turnusih, temveč tudi po traja
nju različnih delavnikih. Dela
mo v delavnikih po 7, po 8, po 
9 in 12 ur. Usklajevati določila 
o prostih dneh, nadomestilih OD, 
koriščenju dopustov v takih po
gojih nikakor ni enostavno. Tako 
npr. je lahko pri koriščenju do
pustov vsak posameznik pri ena
kem položaju le na osnovi po
sebne formule, ki pravi, da de
lovni dan za dopuste šteje 7 ur 
in ima posameznik pravico ko
ristiti dopust toliko delovnih ur, 
kolikor znaša višina dopustnih 
delovnih dni X 7 ur, ne glede v 
kakšnem turnusu oziroma dnev
nem delavniku kdo dela. Torej, 
če delavec koristi letni dopust 
na dneve, ko mu je po turnusu 
odrejen '12-urni delavnik se šte
je, da je koristil 1 delovni dan + 
5/7 naslednjega dopustnega dne. 
Ker ima delavec, ki dela v dalj
šem delavniku, več dela prostih 
dni, je po trajanju dopusta v 
enakem položaju, kot oni, ki de
la vsak dan po 7 ur, pri čemer 
imajo le-to možnost, da si pri
šteje še proste dni pred ali po 
končanem dopustu.

Uvedba 42-urnega delavnika v 
letošnjem letu je prinesla tudi 
zaostritev delovne discipline, to 
se odraža v novem pravilniku 
v tem, da je uvrščeno med huj
še kršitve delovne discipline več 

restopkov, kot pa jih sam za- 
on o delovnih razmerjih nava

ja in kot jih je bilo določenih 
prej. Pravilnik tudi odpravlja 
krajši delavnik na delovnih me
stih, kjer so težji delovni pogoji 
npr. pri malih kolodrobih. Delni 
vzrok za to je tudi premestitev 
žensk iz vseh delovišč.

Sprejeti statut podjetja je tudi 
vplival na formiranje določil no
vega pravilnika, zlasti določilo

To ni pogorišče. V Vevčah rušijo poslopje stare belilnice celuloze, 
ki ni več potrebna. V Medvodah je sedaj ta postopek modernejši. 

Na mestu, kjer so sedaj ruševine, bo kmalu urejena zelenica

£
statuta o obstoju dveh poslovnih 
enot, zaradi katerega so nekate
re pravice in dolžnosti direktor
ja podjetja prenesene na direk
torje poslovnih enot, ali pa or
gane in komisije v obeh enotah. 
Tako imamo dvoje komisij za 
sklepanje in odpovedovanje de
lovnih'razmerij in tudi dve dis
ciplinski komisiji.

Novi pravilnik o delovnih raz
merjih je potemtakem zbir do
ločil, sprejetih v zadnjih dveh 
letih, kateri sta bili po dogaja
njih in spremembah zelo boga
ti, saj smo ta čas uspešno izved

li 42-urni delovni tednik, moder- 
miiziraM organizacijo poslovanja 
in sprejeli nov statut. Kljub te
mu pa že naprej lahko rečemo, 
da pravilnik ne bo dolgo veljal 
v takem okviru, saj se priprav
lja nov zakon o delovnih raz
merjih, pa tudi znotraj podjetja 
še ni zaključen proces priprav 
statutov poslovnih enot. ki bodo 
prinesli nekatere nove elemente, 
zlasti glede pristojnosti ekonom
skih enot. Ne glede na to pa si 
prizadevajmo vsi, da ga bomo 
spoštovali in izvajali v korist 
skupnega uspeha pri delu.

T. N.

Vprašanje industrijskega tira v PE Celuloza Medvode
MEDVODE, NOVEMBRA - V

sklopu rekonstrukcije, elektrifi
kacije in avtomatizacije gorenj
ske proge je predvidena ukini
tev vseh železniških odcepov in
dustrijskih tirov z odprte proge. 
Med podjetji, ki imajo tak odcep 
z odprte proge je tudi naše. In
dustrijski tir za PE Celulozo 
Medvode se namreč odcepi okrog 
1 km nad železniško postajo 
Medvode v smeri proti Škofji 
Loki. V zvezi z nameravano uki
nitvijo železniških odcepov, je 
ŽTP Ljubljana ob koncu lanske
ga leta sklicala poseben sestanek, 
na katerem je bilo vsem priza
detim podjetjem sugerirano, naj 
vsako podjetje čimprej ukrene 
vse potrebno za prestavitev ce- 
pišča na najbližjo železniško po
stajo. Kot rok za izvršitev vseh 
potrebnih del je bil postavljen 
29. nov. 1964.

Ker zaradi zelo neugodne kon
figuracije tal, po katerih bo po
tekal novi industrijski tir na po
stajo Medvode ter zaradi pre
zasedenih projektantskih in iz
vajalskih kapacitet železniških 
podjetij naše podjetje ni bilo v 
stanju, da do roka zgradi novi 
industrijski tir do novega cepi- 
šča v Medvodah in ker bi bila 
zaradi ukinitve odcepa lahko 
resno ogrožena, če že ne onemo
gočena proizvodnja PE Celulo
za, je ZTP Ljubljana izjemno 
dovolil odcep z odprte proge do 
konca leta 1965. Kot pogoj za to 
izjemno dovoljenje je postav
ljeno naslednje: a) preureditev 
industrijskih tirov, da se posto
pek dostave in odvoza vagonov 
na naš tir in z njega čim bolj 
skrajša; h) na cepišču je treba 
vložiti kretnico, ki dopušča vož
njo vlakov z nezmanjšano hi

trostjo; c) zavarovanje cepišča 
se izvede z električnimi signali 
in električno ključavnico; č) vlo
žitev kretnice v odprto progo se 
smatra za strog provizorij. Naj
kasneje do konca leta 1965 mora 
biti zgrajen nov industrijski tir 
do postaje Medvode.

Dela, ki jih (postavlja ZTP 
Ljubljana za pogoj, so že izvrše
na v taki meri, da je PE Celulo
zi zagotovljen transport po že
leznici.

Stroški za ureditev tega pro
vizoričnega cepišča iznašajo za 
gradbeni del 37,933.020 din, za 
električno zavarovanje pa 
15,221,200 din.

Projekti za gradnjo novega in
dustrijskega tira do železniške 
postaje v Medvodah so sedaj v 
izdelavi, z deli pa se bo verjet
no pričelo, spomladi. Po cenitvah 
bo stal novi tir preko lOO.ODO.OOO 
dinarjev.

Janez Primožič

0 odnašanju nerabnega materiala iz podjetja
VEVČE, NOVEMBRA — Pri 

raznih predelavah, rušenju, ob
navljanju, kakor tudi pri pro
izvodnji v stranskih obratih in 
obratih pomožnih sredstev, na
staja neuporaben material, no 
katerem so člani kolektiva že od 
nekdaj popraševali. Vendar je 
način prilaščanja in izdajanja 
tega materiala v zadnjem času 
postal nepravilen, tako da je že 
prišlo do prekrškov, ki jih je 
morala obravnavati disciplinska 
komisija, ker je bila povzroče
na materialna škoda podjetju.

Člani kolektiva so si na raz
ličnih odročnih mestih nabirali 
odpadni material, ga spravljali 
na kupe in ga drug drugemu je
mali, ko je bil material še v to
varni. Nekateri so šli tako daleč, 
da so smatrali za odpadni mate
rial celo cevi, star parket, les, 
opeko in drugo, kar je bilo še 
povsem uporabno za podjetje. 
Vendar se je to še pravočasno 
preprečilo.

Da bi se temu izognili, je bilo 
prepovedano vsako zbiranje od
padnega materiala od porušenih 
zgradb in naprav. Vse podobno 
se bo moralo odslej prodati le 
organizacijam, ki kupujejo ne
rabni material —■ razne agencije, 
DINOS itd. — ali pa na javni 
dražbi, ki mora biti pravilno in 
pravično razpisana.

Na osnovi rezultata dražbe je 
šele možno izdati dovolilnico za 
odvoz materiala iz podjetja, kar 
pa kontrolira dokončno službu
joči vratar pri izhodu.

Za klobučevino, lesne odpadke 
in podobno pa bo dovolilnico za 
odvoz izdala odslej izključno le 
kmisija za odpadni material en
krat mesečno tako, da bo ooja- 
vila seznam materiala in prejem
nikov in določila datum odvoza. 
Za neposredno poslovanje z od
padnim materialom je odgovoren 
nabavni oddelek.



Stran 8 »NASE DELO« St. 11 — 25. novembra 1964

Poročilo o nesrečah za oktober
KOLIČEVO, NOVEMBRA —
V mesecu oktobru so se pri

petile naslednje nesreče:
1. Peter Svetlin se je po kon

čani izmeni z mopedom vračal z 
dela. Ko je pripeljal pred tovar
niško restavracijo, je hotel pre
hiteti kolesarja, sodelavca z noč
nega dela. Ta kolesar je nena
doma zavil v levo, misleč zaviti 
v restavracijo in pri tem ni na
kazal smeri. Rezultat tega je bila 
prometna nesreča, k sreči le z 
lažjimi poškodbami. Ali je res 
tako težko nakazati smer zavi
janja,

2. Ludvik Špan, delavec v ka
lorični centrali, je šel po dvori
šču in na ravnih tleh si je zvil 
desno nogo. Noga mu je pričela 
takoj otekati. Po vsej verjetno
sti je vzrok nesreče že prej po
škodovana noga, saj je imel že 
trikrat zlomljeno nogo v stopa
lu.

3. Srečo Vidergar se je vračal 
z dela domov s kolesom. V vasi 
Selo je klanec, zato je šel peš po 
cesti poleg kolesa. Bila je že te
ma in padal je dež. Nasproti je 
pripeljal tovornjak in iz njega 
je padel zidarski ploh, ki je ime
novanega zadel po glavi in levi 
strani telesa tako močno, da ga 
je moral rešilni avto odpeljati 
na ljubljansko polikliniko. Pov
zročitelja nesreče niso izsledili, 
ker ponesrečeni ni vedel za 
registrsko številko tovornjaka.

4. Janez Kaplja, delavec na ho- 
landcih, je prišel na delo nek olj
ko dobre volje. Z ročnega vozič
ka je celulozno balo korajžno 
(hotel je pokazati svojo moč) 
vrgel na tla, ker pa jo ni popol
noma obvladal, je bala udarila

Konstruktorji letal so za
man poskušali usposobiti nov 
model letala. Pri vsakem poiz
kusu so se odlomila krila in le
talo je treščilo na tla. Edini gle
dalec, kmet na polju, je pri vsa
kem poizkusu kimal z glavo, kot 
da o stvari nekaj ve. Obupani 
konstruktorji so ga na koncu le 
vprašali, kaj on meni. »Perfori- 
rajte (napravite luknjice) na 
mestih, kjer se krila lomijo.«

Konstruktorji so ga debelo 
gledali, poizkusili pa so. Novo le
talo je odlično prestalo preiz
kušnjo. Vprašali so kmeta, odkod 
ima tolikšno znanje in izkuše
nost. Odgovoril jim je: »Sodil 
sem po toaletnem papirju, ki se 
nikoli ne trga tam, kjer je per- 
foriran«.

Samoupravljanje 
in samopopravljanje

Delavski svet je obravnaval 
porabo sklada skupne porabe, 
med katerimi so tudi anuitete za 
zdravstveni dom, Litijsko cesto, 
dotacije za krajevne skupnosti, 
šport, kulturno dejavnost in ugo
tovil, da večji del dejavnosti na 
področju bivše občine Polje fi-

v voziček in ga zbila, njemu v 
koleno. Jasno, to je nesreča pri 
delu in jo podjetje mora plačati 
s 100 °/o! nadomestilom.

5. Ivana Mujkič, delavka v do
delavi lepenke, je s sodelavko 
nakladala veze lepenke v sklad. 
Vez sta vrgli na sklad tako ma
lomarno, da se je prevagal in 
padel ponesrečeni na nogo ter 
jo poškodoval. Nesreča je bila 
gotovo nujna, si mislita Ivanka 
in Metka. Važno je, da človek 
ni prizadet, saj vse to plača 
podjetje 100 °/o.

KAOLIN
VEVČE, NOVEMBRA — Ko 

vsak dan vidimo prihajati v to
varno kamione naložene s kao- 
linom, bo morda poleg papirni- 
čarjev, zanimalo tudi druge so
delavce nekaj več o kaolinu. 
Spada med polnilna sredstva za 
papir. Njegova naloga je izpol
niti vmesne prostore med vlakni, 
s čimer dobi papir enakomerno 
in kompaktno površino. Z njim 
povečamo sposobnost obarvanja, 
kvalitetnejšega tiska, pri tankih 
papirjih pa zmanjšamo prozor
nost. Tudi belino papirja s kao- 
linom delno povečamo. Z upora
bo kaolina postane papir, kar je 
posebno važno pri tiskovnem, 
mehak in prožen in če tiskarji 
zahtevajo, dosežemo s tem polni
lom tudi večjo gladkost papirne 
površine in zmanjšano šumenje.

Po svojem sestavu je kaolin 
kisla kremenčeva glina (AI2O3. 
2 SiCL . 2 H.,0). Besedo kaolin tol-

namcira naša tovarna. Kot na
lašč je pod točko razno moral 
obravnavati delavski svet še 
predlog občinske skupščine pri
spevek za vzdrževanje omenje
nih objektov, to je glavnih cest 
na našem področju. Ob čitanju 
tega predloga, je enemu izmed 
prisotnih ušla pripomba:

»Sporočite odgovor, da proda
jamo svoje izdelke vse Iranko 
tovarna, surovine pa pripelje že
leznica«.

Skrb za dvig produktivnosti

V čistilnici lesa so nastale te
žave pri doseganju norme. Ob
seg dela se je povečal in treba 
je bilo uvesti tretjo izmeno. Bi
lo je mnogo hude krvi, češ da 
so norme previsoke in ni zasluž
ka. Kot običajno so bili najglas
nejši tisti, ki najmanj narede. 
Referent za razpored izmen tov. 
Ržen je formiral tretjo izmeno 
iz treh delavcev, ki so imeli zo
per dolga leta veljavne norme 
največ pripomb.

Posledica: Dve izmeni sta za
čeli visoko presegati norme, vsi 
iz tretje pa so naslednji dan 
zahtevali odpoved brez odpoved
nega roka.

Dogajajo se pač take nesreče, 
da ne moremo več mirno mimo 
njih. Vse kaže, da se nihče noče 
prav nič paziti. Vsa opozorila, 
vsa navodila, predpisi ali pra
vilniki in seminarji so zaman. 
Prav malo jih je, ki upoševajo 
opozorila, pravilnike itd., le red
ki vedo, da je vse to njim v do
bro. Nesreče se iz meseca v me
sec množe. Sprašujemo se, koli
ko časa bo še šlo tako, ali mora- 
ramo res vse izvajati na silo, 
ali res ne znamo upoštevati vse
ga tistega, kar je nam v prid?

mačijo različno. Nekateri pravi
jo, da »Kao Ling« v kitajščini 
pomeni jedro kamna, drugi zo
pet. da se neka gora v Jachau 
Fu imenuje Kaoling, kar pomeni 
gorski greben, kjer so verjetno 
kopali prvi kaolin. Kaolin ime
nujejo tudi porcelansko zemljo, 
ker jo rabijo tudi v drugih in
dustrijah npr. pri izdelavi por
celana, lepilnih sredstev, prašil 
itd. Pravzaprav predstavlja kao
lin čistejšo obliko lončarske gli
ne. V naravi je surov kaolin po
mešan z nekaterimi drugimi 
snovmi, zlasti kameninami. Ob 
posebnem čiščenju dobimo iz su
rovega kaolina takega, ki je 
sposoben za uporabo kot polnil
no sredstvo za papir.

Naš najvažnejši dobavitelj ka
olina je rudnik Črna pri Kamni
ku. Drugod po svetu so znani 
rudniki ob Renu v Zah. Nemčiji, 
dalje na Češkem, posebno kva
liteten kaolin pa kopljejo v An
gliji v pokrajini Cornv all. Ozna
čujejo ga kot China clay izg. 
čajna klej (kitajska glina).

Ker je kaolin najbolj uporab
ljivo in uporabljano polnilo za 
papir, ga moramo pripraviti na 
poseben način, da iz njega od
stranimo predebelo zrnatost in 
primesi, ki kvarno vplivajo na 
sito papirnega stroja. To dose
žemo na več načinov:

1. Izpiranje
2. Flotacija
3. Centrifugiranje
4. Suho prepihavanje itd. 

Kaolin pripravljamo do uporab
nega stanja kot polnilo za papir 
skoraj izključno na moker na
čin, pri čemer napravimo kaolin- 
sko suspenzijo. Tu plavajo kao- 
linski drobci v vodi in imajo 
okroglo obliko.

Kljub skrbni pripravi že v 
rudnikih, je treba paziti, da kao
lin nima preveč primesi drugih 
sestavin ali elementov. Nekateri 
kaolini vsebujejo preveč železa, 
kar obarva maso rjavo. Prevelik 
odstotek primesi drugih snovi pa 
nam ustvarja neuporabnost kao
lina za papirništvo.

Veliko vlogo igra velikost kao- 
linskih zrnc. Čim manjša oz. fi
nejša so, tem večja je belina ka
olina in tudi možnost prekriva
nja (polmenja) je večja.

Pri izdelavi papirja gre precej 
kaolina preko odpadnih vod v 
izgubo, dolžnost papirničarjev pa 
je. da to izgubo čimbolj zmanj
šajo.

Papirniški humor

- zakaj, odkod?

Na klancu ob industrijskem tiru so zrasli do strehe četverčki IV. grupe zadružne gradnje. Takoj 
zadaj, kar vidimo tudi na sliki, pa že gradijo temelje za stanovanja V. grupe

SPREJEMI IN ODPUSTI DELAVCEV V 9-MESEČNEM 
OBDOBJU PO EE

VEVČE, NOVEMBRA — Pregled sklenjenih in razvezanih 
delovnih razmerij in premestitev iz ukinjenih delovnih mest 
po ekonomskih enotah:

od 1. I. do 34. IX. 1964

Ekonomska enota Prišli Odšli Razlika
Del. iz 
ukin. 

del. m.
Povečanje

skupaj

Priprav, lep. in pol — — — 1
1

+ 1
I. papirni stroj 8 9 — 1 —
II. papirni stroj 27 14 + 15 + 2 — 2 + 15
111. papirni stroj 22 15 + 7 + 2 — 6 + 3
IV. papirni stroj 16 15 + 1 + 1 + 2
Brusilnica s čist. 4 6 — 2 — — 2
Belilnica — 2 — 2 — — 2
Strojna dodelava 2 1 + 1 -f 1 + 2
Ročna dodelava 35 13 + 22 + 8 + 50
Uprava energetika 

s centr. stiskal. 1 1 _ _
Kotlarna 4 3 + 1 — + 1
Kalorična centrala 2 4 — 2 — — 2
HC Fužine 1 1 — — —
Uprava vzdrž. 1 1 — — —
Kovinska delav. 10 4 + 6 — + -6
Elektro delavnica 2 — + 2 — + 2
Mizarska delav. — — — . — —
Embalaža, žaga 2 1 + 1 — + 1
Zidarska delavnica 1 4 — 3 — — 3
Upr. teh. s., odn. pr. 1 2 — 1 — — 1
Konstrukcija •—• 2 — 2 — — 2.
Laboratorij 2 1 +1 1 + 2

— 1Nabavni oddelek 7 8 — 1 —
Prodajni oddelek 6 4 + 2 1 + 5
R aču n ovodist v 0 3 — + 3 — + 5
Kadrovski sektor 

izobraževanje 10 2 + 8 + 8
kadr. službe — 1 — 1 1 - 1
splošne službe 4 6 — 2 1 — 1
analitski 1 1 ■— — —
pravni — 1 — 1 — — 1
DUR 9 4 + 5 — + 5
avtopark — 2 — 2 — — 2
tiskarna — 1 — 1 — — 1

Skupaj PE Vevče 181 129 52 11 + 63

L »Celuloza« 58 34 + 24 — + 21
II. »Pinotan« 4 4 —- — —
lil. »Energija« 1 1 — — —
IV. »Upr., vzdrž.« 16 14 + 2 — — 2
Skupaj PE Medv. 79 53 + 26 — + 26
Skupaj obe PE 260 182 78 11 + 89

Kot je razvidno iz gornjega pregleda, smo povečali po
prečni stalež za 89 delavcev, katere smo sprejeli pretežno 
zaradi uvedbe skrajšanega delovnega tedna in le nekaj (17) 
na račun izpopolnitve obstoječih delovnih mest, oz. zaradi po
večanja produkcije. Visoko število sprejetih in tistih, ki so v 
tem obdobju odšli, je pripisati ostri selekciji novodošlih v po
skusni dobi ob pridobivanju novih ljudi za skrajšan delavnik. 
Potrebno pa je bilo nadomestiti tudi 56 delavcev, ki so odšli 
v JLA. 16 delavcev, ki so odšli v pokoj. 4 umrle. 2 odšla za
radi disciplinske odpovedi. Med delavci, ki so bili odpuščeni 
v poskusni dobi. odšli na lastno željo, oz. neopravičeno izosta
li. je velika večina takih ki smo jih sprejeli na novo, pa jim 
sorazmerno zahteven delovni režim ni ustrezal. Odšlo jih je 
iz omenjenih razlogov 82.

Poprečno zaposlenih v obratu Medvode je bilo januarja 
293 in je naraslo v septembru na 324. v Vevčah pa je poprečje 
zaposlenih naraslo od januarja 943 do septembra na 1.000.

Pismo od vojakov
V prvih vrsticah se vam naj

topleje zahvaljujem za glasilo 
NAŠE DELO. Pozdravljam vse 
tovariše in tovarišice v Papirni
ci Količevo. Ne morete si pred
stavljati, kako nestrpno priča
kujem dan. ko prejmem tako 
težko pričakovani časopis. Z ve
likim užitkom prebiram vrstico 
za vrstico v svojem prostem ča
su. Veselim se vaših uspehov in 
zmag pri reševanju vsakdanjih 
problemov.

Ob prebiranju glasila se toplo 
spominjam na svoje nekdanje 
sodelavce in s katerimi me sedaj 
veže čvrsta vez — glasilo NAŠE 
DELO.

Dragi tovariši in tovarišice, 
tudi vnaprej se vam zahvaljujem 
za pozornost, ki mi jo izkazu
jete.

Želim vam še veliko delovnih 
uspehov!

Prejmite tovariške pozdrave 
od Franca Streharja, V P 2145/142, 
Beograd.
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Skrb za družino, redno delo in študij
VEVČE, NOVEMBRA — Vse 

to je znal lepo združiti tovariš 
Maks Krpan, pomočnik vodje ka- 
loivJne centrale.

Zahteve na delovnem mestu in 
želja -po čim večji izobrazbi sta 
"a vodila, da se je pred tremi 
leti vpisal na oddelek za odrasle 
pri TS za strojno stroko. Čeprav 
je delovno mesto zahtevalo cele

ga človeka, je vendar sledil pre
davanjem na šoli in v rednih ro
kih opravljal predpisane izpite. 
Podjetje mu je po pravilniku o 
izobraževanju pri študiju poma
galo z študijskim dopustom, ki 
ga je prosil le v minimalnih ko
ličinah in poravnalo mu je tudi 
stroške študija, za kar je tovariš 
Krpan prosil, da se s tega mesta 
zahvali podjetju in samouprav
nim organom.

Tudi Grojzdek Janez iz kotlar
ne je .napravil izpit za kurjača, 
potem ko je obiskoval dvomeseč
ni tečaj.

Novemu strojnemu tehniku in 
novemu kurjaču za njun uspeh 
iskreno čestitamo in želimo, da 
bi po pridobljenem znanju svo
je delo res strokovno opravljala.

Dopisujte
v

»NAŠE DELO«

Nekaj novih delovnih mest
VEVČE, NOVEMBRA — Obrat

ni delavski svet je na zadnji 
seji razpravljal o predlogu EE 
— nabavni oddelek in ga potr
dil. V predlogu gre za ustanovi
tev novega delovnega mesta — 
pomočnik skladiščnika strojne 
opreme z osnovno vrednostjo de
lovnega mesta 145 točk na uro 
in srednjo strokovno kvalifika
cijo. Uvedbo tega delovnega me
sta narekujejo povsem spreme
njeni pogoji dela v skladišču 
strojne opreme. S spremembo 
embaliranja se v skladišču po
javljajo novi artikli: lepenka, 
tri vrste ovojnih papirjev, škat
le iz lepenke, kav,stična soda, le
pilni trakovi itd. Znatno se je 
povečalo izdelovanje barv in klo- 
lučevin in drugega materiala, 
tako da skladiščnik ne more biti 
več kos in tudi ne obvezno pri
soten pri izdajanju materiala. 
Tako je uvedba tega delovnega 
mesta prav utemeljena.

Tudi v oddelku ročne dodela
ve papirja je na predlog EE — 
1600 ODS smatral za pravilno, 
da se uvede delovno mesto »de
lovodje dodelave papirja«. Novi 
pogoji dela, obsežnost dela in pa 
povečana kontrola nad izdelki 
utemeljujejo ta ukrep. Seveda 
pa bo moral na tem delovnem 
mestu biti človek z višjo strokov
no izobrazbo in precej prakse.

Novi stolpič na Vevčah, ki bo kaj kmalu vseljiv, naj bi zrasel ob 
sodelovanju interesentov za stanovanja (15 o/o), tovarne (35 %) in ob
činskega sklada (50%), pri čemer se zadnji niso držali dane obljube

b m ■ SAH
V prejšnji številki smo objavi

li nagradni šahovski problem. 
Pet reševalcev je poslalo svoje 
rešitve, od katerih ena ni bila 
pravilna. Žreb je določil, da prvo 
nagrado prejme tov. Trtnik Da
nilo, Vevče, drugo nagrado iva- 
plja Herman. Količevo, tretjo pa 
Dimc Karlo, Količevo. Tokrat 
smo prejeli manj rešitev kot obi
čajno. Izgleda, da je bil problem 
precej težak.

Rešitev problema je naslednja:

prva poteza belega je Da3-a8!
črni ima na to potezo belega na 
razpolago samo dve možnosti: 
vzeti belega kmeta na g5 s svo
jim kmetom ali pa s kraljem. Ce 
ga vzame s kraljem, mu da beli 
šah z damo na d8. Črni mora 
vzeti belo trdnjavo, nakar ga 
beli mati ra z damo na f6.

Če pa črni v prvi potezi vza
me belega kmeta s svojim kme
tom. ga beli preseneti in žrtvuje 
svojo trdnjavo za kmeta na g4. 
Črni lahko vzame belo trdnjavo 
s kraljem ali s kmetom, vendar 
ga beli na obe možnosti matira 
s svojo damo na h8 ali e4.

Da ne bodo reševalci naših 
problemov popolnoma ob prakso, 
vam danes objavljamo nov pro
blem, ki je zopet nagradni.

^f§
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Tudi v tem problemu ima beli 
nalogo, da matira črnega v treh 
potezah na vse njegove obramb
ne možnosti.

Upamo, da bo tokrat več reše
valcev, kot zadnjič.

Rešitve pošljite najkasneje do 
8. decembra na naslov: Vide
Vavpotič, Papirnica Količevo, 
Domžale.

ža tri pravilne rešitve bodo 
izžrebane nagrade: 1. 1500 din, 
2. 1000 din, 5. 500 din.

Kadri, na katerih sloni vevško papirništvo
NAŠI SODELAVCI

VEVČE, NOVEMBRA — Od slej bomo v našem glasilu 
objavljali pogovore z našimi sodelavci. Pri tem ne bomo izbi
rali. vendar pa bomo predstavljali predvsem tiste člane ko
lektiva. ki ozko povezam z delovnim mestom iz dneva v dan 
stremijo za tem. da bi podjetje dobro proizvajalo in napredo
valo in ki skušajo s svojo prizadevnostjo povečati delovnemu 
kolektivu ugled, bodisi da so to ljudje iz osnovne stroke ali 
iz drugih dejavnosti.

Danes imamo pred seboj Viktorja Švarca, strojevodjo 
IV. PS.

Viktor, kot stari znanci se bomo pogovarjali, po domače. 
Kako si pred 3? leti prišel v tovarno in kje si začel delati?

V tovarno sem prišel kot mlad fant in začel delati pri 
bivšem N-stroju, ki ga danes ni več. To je bilo tam, kjer je 
sedaj III. PS. V roko sem dobil metlo in cunjo. Tako je bilo 
včasih.

Kako si se uvajal v delo pri papirnem stroju in kako na
predoval?

Več kot pol leta nisem delal drugega kot čistil stroj in 
prostor okoli njega. Bil sem za vse, kar je bilo treba opraviti. 
Stalnega delovnega mesta nisem imel. Nosil sem malico, pošto 
in druge drobnarije. Nato sem bil dve leti nosilec izmeta.

Edina transportna naprava za izmet so bile tedaj rame izme- 
tarjev. Šest let sem bil paznik pri tedanjem N-stroju. Nato je 
vedno trajalo po pet ali šest let na delovnih mestih: imazalec 
stroja, I. pomočnik, sušilec, rezervni strojevodja im nazadnje 
strojevodja. Drugega pomočnika sem preskočil. Delal sem tudi 
na vseh drugih strojih.

Ali misliš, da je boljša stara oblika vzgoje kvalificiranih 
papirničarskih kadrov ali pa sedanja, s poklicnimi šolami oz. 
tečaji ter organizirano prakso na delovnem mestu?

Boljša, pravilnejša in koristnejša je današnja vzgoja. Že 
pri nastopu se zahteva večja osnovna izobrazba, kaj šele 
kasneje strokovna. Včasih je veljala le prirojena spretnost. 
Mislim pa, da so novinci danes preveč samozavestmi in da ne 
poznajo tiste avtoritete do starejših sodelavcev, kot smo jo 
poznal i mi. Tudi napredovanje je prehitro, še ne poznajo 
natančno prejšnjega delovnega mesta, pa že napredujejo. To 
posebno velja za paznike na mokrem delu papirnega stroja, 
ki bi morali z daljšo prakso biti deisma roka strojevodij.

Omenil si, da si delal na vseh naših papirnih strojili. 
Kakšno razliko čutiš pri delu z modernim strojem, na katerem 
sedaj delaš in med starini, kjer si že delal?

Ko sem bil premeščen na novi stroj, nisem šel rad tja. 
Bil sem »zaljubljen« v starega, čeprav ob njem delo ni bilo 
lahko. Na novem stroju je lažje, poseihno ko ga človek spozna, 
saj mi pomagajo kontrolni, merilni in drugi instrumenti, da 
ne ustrelim »kozla«. Delo je pa tudi lažje glede na obsežnost, 
.zračnost i;n druge delovne pogoje v prostoru.

Včasih ste delali v treh izmenah. En teden dopoldne, en 
teden popoldne in tretji teden ponoči. Sedaj, ob 42-urnem 
delovnem tednu pa pridete dvakrat na mesec na vrsto ponoči, 
čeprav obratujejo stroji neprekinjeno. Kaj je bolje?

Način dela, ki ga imamo sedaj, se mi zdi velika pridobi
tev za delovne ljudi. Osebno sem zelo zadovoljen in vem, da 
so tudi drugi. Tisto nedeljo, ko pa delam, pa že nekako po
grešim. Turnus 8 ■— 24 je idealna stvar.

Katerega papirja izdelava se ti zdi najlažja, ali najeno
stavnejša, seveda pri dosegi najboljše kvalitete?

Na mojem stroju je najlažje proizvajati ofset papir okoli 
80 g/m2. Vsi imamo ta papir najraje, tako oni v pripravi snovi, 
kot mi pri stroju. Seveda moramo dati tudi temu papirju svoje 
znanje in izkušnje.

Do sedaj si bil s presledki že več let v organih samouprav
ljanja. Ali misliš, da smo na Vevčah in v Medvodah v teni 
že popolni?

Nismo, ker smo ljudje dn ljudje niso nikdar popolni. Bil 
sem v prvem UO, ko smo dobili v roke ključ tovamie.

Kako si zadovoljen s praktikanti — bodočim vodstvenim 
kadrom in kako z vodilnim kadrom tovarne?

O enih in drugih pravim: Nekateri so, drugi niso. Svoje 
znanje pa rad vsakemu posredujem.

In sedaj še privatno: Pred dobrim letom si se vselil v novo 
hišo. Kako si zidal in kako se v njej počutiš?

Zidal sem težko, velikokrat sem bil finančno čisto na kon
cu, da še za cigarete mi bilo. Tri leta nisem imel drugega kot 
tovarno, delo pri hiši in posteljo za počitek. Več kot polovico 
sem sam napravil, delal opeko, zidal, mizaril. instaliral, kopal, 
kar se pač pri hiši dela. Sedaj isem zadovoljen, da bolj ne 
morem biti. Se nikdar nisem bil tako. Grem na vajo pihalne 
godbe, v prostem času pa je še vedno kaj opraviti okoli hiše.

In končno — tvoj sin se je vpisal na papirniški oddelek 
tehniške šole. Zakaj?

Že moj oče, mogoče tudi stari oče, je bil papirničar. Tri
deset let je delal v pripravi snovi, jaz bom skoraj 40 let pri 
papirnem stroju, sim pa ima izredno veselje do stroke in tudi 
v šoli je prve mesece pokazal zadovoljiv uspeh. Tako bomo 
kmalu praznovali doma stoletnico papinničarske družine.
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Simpozij varnosti pri delu in lepa jesen v Nišu KADROVSKA SLUŽBA POROČA
KOLIČEVO, NOVEMBRA —

Sredi preteklega meseca sva se 
s tovarišem Tone-tom udeležila 
simpozija HTV službe. Zbora se 
je udeležilo preko 1100 varnost
nih delavcev iz vse države. Or
ganizatorji so namenoma izbrali 
Niš m imeli pri tem srečno roko, 
saj tu industrija dobro napredu
je, v mestu pa je tudi Zavod za

šoke šole ter občasna posvetova
nja varnostnih delavcev društva 
z varnostnimi tehniki o varova
nju pred nesrečami iste vrste. 
Oba predstavnika ista predlagala 
simpoziju organizacijo centralne
ga društva varnostnih inženirjev 
in tehnikov, ki bi imelo zvezni 
značaj in večje možnosti med
narodnega sodelovanja. Poleg

Dom JLA v Nišu, kjer je bil I.
pri

jugoslovanski simpozij o varnosti 
delu

zaščito pri delu. Simpozij je bil 
v domu JLA, veličastni stavbi v 
centru mesta. V eni izmed manj
ših dvoran je bila razstava o 
uspehih in propagandi higiensko 
tehnične zaščite. V drugi dvorani 
so prireditelji pripravili majhen 
festival uspelih domačih in tujih 
filmov o varnosti pri delu.

Predavanja, razprave in izme
njave izkušenj so bili 6 dni v 
veliki dvorani doma JLA. Di- 
skutanti so posredovali mnogo 
problemov. Mnogo graje je bilo 
izrečeno na račun pomanjkljivih 
investicijskih programov, kjer v 
gradnjo stavb niso vneseni ele
menti HTV. Izvedeli smo, da je 
malo ukrepov glede onesnaženja 
voda, kjer smo v Sloveniji do
segli že stopnjo, kot države z 
8 milijoni prebivalcev. Odstopa
nja od osnovnih projektov pri 
gradnji vedno vržejo senco na 
HTV. Neka univerzitetna skripta 
s 400 stranmi imajo 4 str. o HTV 
službi in so zgovoren dokaz, da 
je treba to dejavnost še nadalje 
publicirati in razvijati. Znano je 
tudi, da so v gradnji objekti, pri 
katerih investitor še niti ne 've, 
kaj bo v stavbi. Ob takem sta
nju je jasno, da bo HTV služba 
spet pastorka. Predvsem pa ve
lja poudariti, da je na nekaterih 

odročjih (miniranje v kamno- 
omih, prah, toplotno in radio

aktivno (sevanje in hrupi HTV 
služba na splošno že dosegla lepe 
uspehe.

Odločilna v osebni zaščiti bo 
raven splošne tehnične kulture 
delavca. Veliki večini nesreč in 
njihovim posledicam je vzrok 
nedisciplina. Funkcionar bolgar
skih sindikatov je povedal, da 
pri njih odpustijo delavca iz 
grupe — pri njih imenovane bri
gade, če ne upošteva predpisov. 
V zahodnih državah pa delavca 
toliko ne obremenjujejo, ampak 
je odgovornost za varnost pred
vsem stvar višjih uslužbencev.

Kot najnižjo napetost dotika 
tolmačijo naši predpisi 50 V, med
tem ko nemški VDE predpisi 
dovoljujejo 65 V proti zemlji. Fi
ziološko so ljudje enako razviti 
in je citirani predpis JUS pre
oster. To občutijo ladjedelnice in 
obrati, kjer varijo z električnim 
oblokom. Stalno morajo delati 
proti predpisom, če hočejo nor
malno proizvajati.

Pravi škandal je, da nobeno 
jugoslovansko podjetje ne more 
oskrbeti trga s kvalitetnimi dež
nimi plašči za delovno mesto, ki 
jih dež ne bi premočil po 4 urah.

Slovenska predstavnika Druš
tva varnostnih inženirjev in teh
nikov sta tolmačila program 
društva. Ta obsega šolanje stro
kovnjakov v okviru višje in vi

tega je bil sprejet aktualen pred
log slovenskih predstavnikov, da 
maj bo težišče varnostne službe 
predvsem v tehnični varnosti. 
Naprave, stroji in stavbe, ki bo
do dograjeni po vseh najnovej
ših dosežkih tehnike, bodo avto
matsko nudili delavcu tudi higi
ensko zaščito. Oba predloga sta 
bila sprejeta.

Sicer smo pa bili udeleženci 
simpozija popoldan prosti, zato 
se pri ogledu mesta nismo obo
tavljali. Predvsem je Niš zelo 
čisto mesto, košarice za odpadke 
so zelo pogoste. Ulice krasi mno
go novih stavb, ki so vse oblo
žene z marmorjem. Ob kozarcu 
dobrega niškega piva, ki je mi

nem vtisu se je Niš šele pred 
kratkim podražil — in je že do
segel nivo Beograda v cenah.

Vmes je bila nedelja in lep 
dan, zato nam je prav prišel iz
let v lepo skalnato Sicevačko kli- 
siuro, po' kateri se prebijajo reka 
Nižava, železnica in nova asfalt
na cesta v gradnji, ki bo služila 
za boljšo povezavo s sosednjo 
republiko Bolgarijo, ki tudi pri
speva del sredstev.

Cesta ima na razdaljo 8 km 
kar 13 v živo skalo vsekanih 
predorov. Ob povratku iz klisu- 
re smo si ogledali star vojaški 
samostan. Izredno presenečenje 
je doživel kolega Mile, ki Je na 
pokopališču odkril grob svoje ro
jakinje iz Črne gore. Ta ambi
ciozna žena je bila udeleženka 
solunske fronte, kasneje je pre
vzela vodstvo samostana, sadovi 
njenega dela, 'ko je skalnato gra
po spremenila v vinograd in 
zgradila vodovod, so še danes 
vidni. V sosednji hiši se nismo 
mogli ubraniti pravi srbski go
stoljubnosti, kjer so nam značil
no postregli iz medom, kozarcem 
vode in rakijo.

Lepo vreme nas je zvabilo, da 
smo obiskali turško trdnjavo, ki 
obsega površino (20 ha in pa okru
ten spomenik preteklosti — Čele 
kulo z vzidanimi lobanjami srb
skih rodoljubov. Tudi znamenita 
Niška banja je doživela naš 
obisk 'in zelo vadi smo se za 80 
din okopali v bazenu, kjer je bli
zu tO0 C naravno topla voda, na
ravnost idealna za zdravljenje 
revmatizma.

NB

IZ OBRATA VEVČE
V mesecu oktobru 1964 so prišli:

Hribar Marija, razna pom. dela, 
Končina Stane, nanosil ec,
Omahen Alojz, paznik PS,
Kušar Alojz, pom. ključavničar, 
Šubelj Vladimir, vodja mont. sku

pine,
Zibert Ivan, nanosilec,
Franc Anton, klepar VI,
Levičnik Milan, pom. delavec, 
Prusnik Janja, pomožna kuharica, 
Žagar Stanko, II. pomočnik, 
Pangršič Vinko, pom. delavec, 
Kamnikar Karol, zidar II.,
Sekirnik Janez, vodja tiskarne, 
Trkov Andrej, pomožni delavec, 
Lampič Jože, nanosilec.

Odšli v mesecu oktobru 1964:
Drame Danica, neopr. izostala 7 dni, 
Troha Julijana, samovoljno zapu

stila delo,
Antič Ljubenko, odšel na lastno 

željo,
Vučenovič Miroslav, odšel na last

no željo,
Novosel Jakob, odšel na lastno že-

Buljubašič Fazle, neopravičeno iz- 
ostal 7 dni,

Tomaškovič Franjo, odšel na last
no željo,

Mrak Olga, odšla na lastno željo.

Rodili so se:
Žižek Vinku, sin Bojan,
Omahen Alojzu, sin 
Jančar Stanetu in Ivanki, sin, 
Grošič Osmanu, sin Hidojet, 
Duranovič Ademu, sin Miakat, 
Strubelj Antonu, dve hčerki, 
Jerman Valentinu in Ivanki, sin in 

hčerka.
Čestitamo!

Poročili so se:
Milorad Savič z Maro Rodič.

Čestitamo!

IZ OBRATA MEDVODE
V mesecu oktobru 1964 so se zapo

slili:
Volčič Anton, nakladalec lesa, 
Jenko Franc, strojni ključavničar, 
Barle ing. Matevž, praktikant v 

proizvodnji,
Sušnik Gabrijela, čistilka,
Bukovec Jože, sekalec žamanja.

Obrat sta zapustila v oktobru 1964: 
Srnec Ivan, nakladalec lesa in žama

nja,
Durak Omer, odpoved.

V mesecu oktobru so se zaposlili: 
Urankar Marjan, čistilec KS II in

nosilec izmeta,
Hribar Janez, čistilec KS II in no

silec izmeta,
Rotar Jakob, ekonomist,
Gorjup Jože, delavec v KC, 
Lampret Franc, delavec v KC, 
Murič Sulejman, delavec v KC.

V mesecu oktobru so odšli:
Nemec Alojz, razkladalec surovin, 
Divjak Franc, razkladalec surovin, 
Grm Milan, delavec v KC,
Hribar Rudolf, razkladalec surovin, 
Zezlin Alojz, razkladalec surovin.

Poroke:
Julij Galjot se je poročil z Marijo 

Hiršman.
Čestitamo!

Mesec oktober - mesec varnosti
KOLIČEVO, OKTOBRA -

V mesecu oktobru so bile zelo 
dejavne komisije prometne var
nosti, komisija za varnost pri 
delu in inšpektorji dela. Mirova
li niso tudi razni zavodi za var
stvo pri delu. Zavod za zaščito 
dela v Nišu je organiziral, v tem 
mesecu simpozij o zaščiti dela. 
Izrečeno je bilo mnogo besed o 
varnosti pri delu in o vseh foru
mih, ki se ukvarjajo s tam de-

Fc

ANAGRAM
Mlinar LUČE, ki piše se ZOLA 
in IVO, ki ga kličemo SELAN, 
pred leti sta v papirnico prišla.

Vključili smo ju v proizvodni plan, 
zdaj na holandcih meljeta oba 
pomembni surovini dan na dan.

Naj vam predstavimo še dva moža:
To NIKOLA je, vedno nasmejan 
in JANKO FOLIO, ki kuhat zna.

Naj bo dovolj, naštevanje na stran!
Ker delo tako sleherni ima, 
s polnili je pokrita njuna dlan.

Rešitev, ki prišla bo skozi sito 
pove nam vse, kar je v uganki skrito.

Rešitve pošljite do 10. 12. 1964 uredništvu glasila o Količe
vem oz. na Vevčah. Tri pravilne rešitve bomo nagradili s 1500 
din, 1000 din in 500 dinarji.

mogrede rečeno mnogo boljše kot 
naše unionsko, smo hitro skle
nili pakt prijateljstva. Jedli smo 
tipično srbsko hrano, za zajtrk 
ražnjiče, za kosilo djuveč ali 
sarmo, za večerjo pa čevapčiče. 
Naslednji dan smo spremenili le 
vrstni red. Na bogato založenih 
trgih je bilo mnogo odličnega 
grozdja po 40 do 80 dinarjev za 
kilogram, medtem ko je bila iz
vrstna srbska paprika v kupih 
in na vozovih na raznolago po 
smešni ceni 8 din za kilogram. 
Posebno slikovito in čisto je bilo 
na trgu razstavljeno korenje, kar 
bi zadostovalo za vsak živilski 
trg v poljubnem evropskem me
stu.

Meso je drago kot pri nas, te
lečje po 1.100 din, goveje po 700 
din. Na »živinskem« trgu se da 
barantati za 10 kilskega odojka 
po skupni ceni 2.800 dim. Po splioš-

DEDEK MRAZ SE JE 
ŽE NAJAVIL

VEVČE, NOVEMBRA — 
Člani IO sindikalne podruž
nice so nam povedali, da so 
že govorili z dedkom Mrazom. 
Povedali jim je, da bo tudi 
letos obiskal otroke članov 
kolektiva od 2 do 10 let sta
rosti. Če bodo otroci pridni, 
bo prišel zadnje dni leta v 
dvorano kina Vevče, kjer jim 
bo voščil novo leto in jih ob
daroval. Spremljali ga bodo 
tudi medvedki, zajčki, lisičke 
in druge njegove živalce. Da 
pa ne bo pozabil na nas in da 
bo bolj zadovoljen, ga bo pri
čakala vevška godba na pi
hala. Otroci, le pripravite se!

lom, od občinskih, okrajnih do 
tovarniških HTV komisij.

Vsi vemo, da nesreč nikoli ne 
bomo odpravili 100 °/o, vemo pa, 
da jih lahko zmanjšamo na mi
nimum. Zato tudi organiziramo 
časovna obdobja, ki nimajo na
mena, da samo v tem času de
lamo za zmanjševanje nesreč, 
pač pa da damo nove spodbude 
za nenehno delo na tako huma
nem področju. Želeli bi tudi, da 
to prizadevanje upoštevajo zla
sti tisti, ki so neposredno v ne
varnosti. Nujno je, da vsak posa
meznik pazi, da ne pride do ne
sreče, da išče varne načine dela, 
predlaga varnostne ukrepe in 
odpravlja žarišča nesreč. Kadar 
bomo uspeli doseči to, kar si že
limo — varno delo — bo naš 
cilj dosežen. Takrat bomo tudi 
beležili majhno število nesreč in 
zato bo tudi majhno število ne
srečnih ljudi.

V zvezi s tem poglejmo, kako 
je v našem podjetju glede ne
sreč v tem letu in kakšna je bila 
dejavnost v mesecu varnosti.

V lanskem letu smo v času od 
1. 1. do 31. 10. 1963 imeli 34 ne
sreč pri delu in 8 nesreč na poti 
na delo.

V letošnjem letu pa smo zabe
ležili v istem času 45 nesreč pri 
delu in 9 nesreč na poti.

Iz zgoraj navedenega vidimo, 
da so nesreče v primerjavi z lan
skim letom občutno porasle. Po
glejmo, kje so se v naši tovarni 
najpogosteje dogajale nesreče.

V proizvodnji papirja, kartona 
in lepenke je bilo 19 nesreč, pri 
transportu surovin je bilo 11 ne
sreč, v dodelavi papirja, kartona 
in lepenke so bile 4 nesreče, v 
reparaturnih delavnicah so bile 
4 nesreče, v kalorični centrali 
so bile 3 nesreče in pri dvorišč
nih delih pa 2 nesreči.

Vzrok, da je imela proizvod
nja največ nesreč, je prvič ta, 
ker je po številu zaposlenih to 
največja skupina, drugič, ker je 
v tej skupini zelo mlad in še ne
izkušen kader. Qb prehodu na 
42-umi tednik je cela izmena 
napredovala na višja in odgovor
na delovna mesta, za katera de
lavci še niso bili popolnoma spo
sobni. toda pod silo razmer so 
zasedli nova delovna mesta, za 
katera se v normalnih pogojih 
pripravljajo več let.

Povzročitelj nesreč pri tran
sportih, ki so takoj za proizvod

njo, oziroma še pred njo, če upo
števamo število zaposlenih, je na 
prvem mestu nepazljivost pri 
delu, drugič pa je razkladanje in 
notranji promet še zelo zastarel 
in se opravlja v glavnem še ta
ko, kot pred 50 leti.

V drugih enotah ni problemov, 
čeprav smo prepričani, da bi se 
s pazljivostjo lahko izognili še 
marsikateri nesreči.

V podjetju je komisija za HTV 
razdeljena na 5 podkomisij:
— za notranjo prometno varnost
— za čistočo po obratih
— za elektro naprave
— za stanje zaščit in škripcev 
—• za požarno varnost.

Podkomisije so imele v tem 
mesecu preglede in so ugotavlja
le pomanjkljivosti na svojem 
področju. Na podlagi ugotovlje
nih dejstev HTV komisija raz
pravlja o predlogih podkomisij 
in jih nato predlaga v rešiTev 
samoupravnim organom.

Problem nesreč bo rešen šele 
takrat, kadar bo vsak posamez
nik res pazil kako dela ter bo 
pri delu upošteval varnostna 
pravila in navodila, to pa bo še
le takrat, ko bo zainteresiran, 
da se varuje pred poškodbami. 
Danes plačujemo vse nesreče, ne 
glede kako je prišlo do nje — s 
100% nadomestilom, če pa bi pri 
tem upoštevali lastno krivdo ozi
roma neupoštevanje varnostnih 
pravil — ter priznali tudi temu 
primerno nadomestilo, pa bi mar
sikdo pomislil, kako bo varneje 
opravljal svoje delo, da ne bi 
bil prizadet. Je pač tako, da šele 
takrat, ko smo prizadeti, upošte
vamo pravila, oz. navodila, vsa 
druga prepričevanja pa so več 
ali manj za disciplinirane držav
ljane. HEK

Glasilo delovnih kolektivov To
varne celuloze in papirja Vevče- 
Medvode in Papirnice Količevo. — 
Izdajata delavska sveta omenjenih 
tovarn. — Izhaja vsak mesec. — 
Odgovorni urednik Stane Robida. 
— Uredniški odbor: Ivan Bogovič, 
Janez Gašperin, Milah Korošec, 
Jože Lejko, Ljubo Milič, Tone 
Novak in Stane Skok. — Uredil 
Danilo Domanjko (Delavska enot
nost). — Tiska tiskarna »Toneta 

Tomšiča« v Ljubljani
__


